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اقتصادی

لغو تحریم های هوانوردی و آزادسازی نرخ بلیت هواپیما توجه سرمایه گذاران به این 
صنعت را جلب کرده و این روزها فعالان اقتصادی برای تاسیس شرکت هواپیمایی 
جدید صف کشیده اند به طوری که رییس سازمان هواپیمایی اعلام کرده 10 شرکت 

جدید به ایرلاین های کشورمان اضافه می شود. 
بتازگی »علی عابدزاده« رییس سازمان هواپیمایی از تاسیس 10 شرکت هواپیمایی 
جدید تا شش ماه آیند خبر داد و سال گذشته هم دو شرکت هواپیمایی جدید توانستند 

نسبت به تامین ناوگان خود و انجام محدود پروازهای برنامه ای اقدام کنند. 
پیش از این هم اعلام شده بود که 50 درخواست برای تاسیس ایرلاین جدید به 
سازمان هواپیمایی کشوری ارسال شده است که البته سیاست وزارت راه و شهرسازی 
هم ورود شرکت های قوی به این عرصه است تا با افزایش رقابت، قیمت ها کنترل 
و سطح کیفیت خدمات افزایش یابد. بنابراین با دستور»عباس آخوندی« وزیر راه و 
شهرسازی قانون به حد نصاب رسیدن کفایت سرمایه برای شرکت های هواپیمایی به 
اجرا رسید. براساس این قانون ارزش دارایی های شرکت های هواپیمایی باید حداقل 
به 350 میلیارد تومان برسد. البته قانون تنها برای ایرلاین های جدید نیست و وزارت 
راه و شهرسازی و سازمان هواپیمایی برای شرکت ها مهلتی را تعیین کردند تا آن 
زمان بتوانند میزان سرمایه خود را به این رقم برسانند. از دیگر شرط های سختگیرانه 
اما منطقی وزارت راه برای تاسیس ایرلاین ها تامین هواپیماهای جوان )ملکی و اجاره 
ای( است به طوری که سن این هواپیماها در سال خرید نباید از 15 سال بیشتر باشد. 
همچنین از دیگر الزامات برای تاسیس یک شرکت هواپیمایی مالکیت 5 فروند هواپیما 
است ، یک شرکت تا زمانی که نتواند این شرایط را احراز کند پروانه بهره برداری دریافت 
نمی کند. حال شاهد این هستیم که با سختگیری های صورت گرفته و اعمال شرط و 
شروط جدید هم سرمایه گذاران از ورود به صنعت هوانوردی استقبال کرده اند و این 
افزایش سرمایه گذاری ها خبری خوبی از آینده صنعت هوانوردی می دهد. صنعتی که 
تا چند سال گذشته طبق گفته مدیران شرکت های هواپیمایی به دلیل تحریم ها و 
زمین گیر شدن پی در پی هوپیماها، از جمله صنایع زیان ده محسوب می شد و حتی 
در مقطعی مدیران و مسئولان به فکر ادغام ایرلاین ها بودند.  در دولت یازدهم ورق 
برگشت و با رفع تحریم هزینه دور زدن تحریم ها حذف شد ، همچنین آزاد سازی نرخ 
بلیت هواپیما در کنار حفظ بازار رقابتی برای نرخ گذاری بلیت، رونق را به کسب و کار 

صنعت هوانوردی برگرداند.
**دو عامل موثر در افزایش تقاضا برای تاسیس ایرلاین های جدید 

»مقصود اسعدی سامانی« دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی در گفت وگو با 
پژوهشگر ایرنا درباره استقبال سرمایه گذاران از ورود به صنعت هوانوردی اظهار داشت: 
در حالی که در سال های گذشته سرمایه گذاری در صنعت هوانوردی سوددهی قابل 
توجهی نداشت و شاید بتوان گفت: میزان درآمدها با هزینه ها سر به سر می شد 
اما خوشبختانه در چهار سال گذشته اتفاقاتی خوبی در این صنعت رخ داد و توجه 
سرمایه گذاران به این حوزه جلب شد.وی با اشاره به دریافت موافقت اصولی چند 
شرکت هواپیمایی گفت: طبق ضوابط و مقررات این شرکت ها می توانند نسبت 
به دریافت مجوز و پروانه بهره برداری اقدام کنند در غیر این صورت موافقت اصولی 
باطل خواهد شد. دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی با اشاره به وضعیت 10 شرکت 
هواپیمایی جدید و اینکه در چه مرحله ای از تاسیس ایرلاین قرار دارند، ادامه داد: 
برخی از این شرکت ها مراحل خرید هواپیما را آغاز کرده اند و در حال مذاکراه برای 
خرید هواپیمای نو یا کارکرده اما جوان هستند. برخی دیگر هم هنوز به مرحله تامین 
ناوگان خود نرسیده اند.  اسعدی سامانی افزود: صنعت هوانوردی ظاهر پرسودی دارد 
و به همین دلیل است که با رقم خوردن اتفاقات خوب در این صنعت از جمله رفع 
تحریم های هوانوردی و آزاد شدن نرخ بلیت هواپیما، توجه سرمایه گذاران را به خود 
جلب کرده است. البته در تمام ادوار درخواست تاسیس شرکت هواپیمایی جدید وجود 
داشته اما وقتی سرمایه گذاران با پیچیدگی کار در این صنعت برای راه اندازی یک 
ایرلاین مواجه می شوند از ادامه کار انصراف می دهند.  وی با اشاره به الزامات اولیه 
برای راه اندازی یک شرکت هواپیمایی جدید، گفت: طبق سیاست های جدید وزارت 
راه و شهرسازی کفایت مالی و حداقل ارزش سرمایه اولیه برای راه اندازی یک ایرلاین 
در ایران 350 میلیارد تومان است و شرط ارائه پروانه بهره برداری، داشتن حداقل 5 
هواپیمای ملکی جوان است. وی با اشاره به حاشیه سود صنعت هوانوردی در تمام دنیا، 
اظهار داشت : یاتا )انجمن بین المللی حمل ونقل هوایی( در خصوص میزان سوددهی 
این صنعت اعلام کرده است، حاشیه سود آن چیزی حدود 5 درصد است و از جمله 
صنایع بسیار سودآور محسوب نمی شود. اسعدی سامانی با اشاره به استقبال سرمایه 
گذاران از فعالیت در صنعت هوانوردی در طول چهار سال گذشته، گفت: در دولت 

یازدهم اتفاقات مثبتی در صنعت هوانوردی کشورمان رخ داد. پس از سال ها تاخیر، 
قانون آزاد سازی نرخ بلیت هواپیما به اجرا رسید و همزمان با آن، پس از برجام تحریم 
های چندین ساله غربی ها علیه صنعت هوانوردی کشورمان برداشته شد. دبیر انجمن 
شرکت های هواپیمایی افزود: آزادسازی نرخ بلیت هواپیما تاثیر بسیار چشم گیری در 
اقتصاد صنعت هوانوردی داشته و در بلند مدت می تواند عامل تحول ساختار اقتصادی 
و مدیریتی صنعت هوانوردی شود. همین حذف نرخ ها و پروازهای تکلیفی پس از 
اجرای قانون آزادسازی قیمت بلیت هواپیما انگیزه سرمایه گذاران را برای سرمایه 
گذاری در این صنعت افزایش داده است. اسعدی سامانی ادامه داد: از سوی دیگر با 
برداشته شدن تحریم ها، دیگر نیازی نیست که سرمایه گذاران با دور زدن تحریم که 
هزینه ها را چند ده برابر افزایش می داد، نسبت به تامین ناوگان هوایی اقدام کنند. 
اخیرا بسیاری از شرکت های هواپیمایی متعلق به بخش خصوصی توانستند با ایرباس 
قرارداد خرید هواپیماهای نو و جدید منعقد کنند و راه خرید مستقیم هواپیما باز شده 
است و تمام این ها در کنار هم عاملی شده برای افزایش درخواست های تاسیس 

ایرلاین های جدید در ایران. 
**اشتغالی که به همراه ایرلاین های نو ایجاد می شود

یکی از مهم ترین مشکلات اقتصاد ایران، مسئله اشتغال است طوری که نرخ بیکاری 
امروز به بیش از 11 درصد رسیده و اشتغالزایی به مهم ترین مطالبات مردم از دولت 
تبدیل شده است. اما شاخص های اقتصادی نشانگر ایجاد رونق در فضای اقتصادی 
کشورمان است ، رونقی که به اشتغال می رسد. به طور قطع یکی از مهم ترین ابعاد 
و جنبه های تاسیس ایرلاین های جدید علاوه بر اینکه ایران می تواند سهم خود از 
اقتصاد بین المللی حمل و نقل بازپس بگیرد، موضوع اشتغالزایی آن است.آمارو گزارش 
های جهانی نشان می دهد که هر فروند هواپیمای تجاری نزدیک به 1000 شغل ایجاد 
می  کند حال اینکه هماهنطور که گفته شد هر ایرلاین برای تاسیس باید حداقل 5 
فروند هواپیمای ملکی داشته باشند به عبارت دیگر هر شرکت هواپیمایی با 5 فروند 
هواپیما می تواند حداقل برای 5 هزار نفر اشتغال ایجاد کند. از سوی دیگر هر چند 
سیاست سازمان هواپیمایی افزایش تعداد ایرلاین ها نیست اما با ورود شرکت های 
هواپیمایی جدید رقابت در بازار افزایش می یابد که این خود موجب ارتقای کیفیت 

خواهد شد.

در گفت وگو با کارشناس صنعت هوایی مطرح شد: 

»تیک آف« سرمایه گذاری در صنعت هوایی ایران 

وزیر صنعت، معدن و تجارت :

امسال ۴۵۰ هزار شغل صنعتی ایجاد می شود
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به این که یک میلیون شغل جدید در بخش 
صنعت و معدن طی چهار سال گذشته ایجاد شده است، از پیش بینی ایجاد ۴50 
هزار شغل جدید توسط این وزارتخانه در سال جاری خبر داد و اظهار کرد که بانک ها 

به تنهایی توانایی حل مشکلات بخش صنعت و معدن را ندارند.
محمدرضا نعمت زاده در مراسم روز ملی صنعت و معدن که از صبح دیروزدر سالن 
اجلاس سران با حضور جهانگیری معاون اول رییس جمهور، ستاری و صالحی دیگر 
معاونان رییس جمهوری، برخی نمایندگان مجلس شورای اسلامی و نیز نمایندگان 
تشکل های خصوصی و دولتی فعال در بخش صنعت و معدن در حال برگزاری است، 
اظهار کرد: در سال 13۹1 و 13۹۲ شرایط کشور خاص بود و با رشد منفی 10 
درصدی در بخش صنعت همراه بودیم. علاوه بر این طی آن سال ها مشکلات مربوط 

به بوروکراسی اداری دیگر مساله ای بود که مشکل آفرین شده بود.
وی ادامه داد: تعطیلی و توقف واحدهای تولیدی، تورم بالا، تصمیمات روزمره، 
واگذاری واحدهای تولیدی دولتی به واحدهای دولتی دیگر و یا نهادهای عمومی و 

غیره از جمله مشکلاتی بود که در زمان آغاز به کار دولت با آن مواجه بودیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان این که با  روی کار آمدن دولت یازدهم و 
حمایت های مقام معظم رهبری شاهد ثبات در اقتصاد و باز شدن فضا جهت سرمایه  
گذاری های اقتصادی شدیم، عنوان کرد: رشد اشتغال، افزایش تولید، صادرات و نیز 
تهیه برنامه راهبردی در وزارت صنعت، معدن و تجارت از جمله مهم  ترین اقداماتی 
بود که مدنظر قرار گرفت و براساس این برنامه راهبردی می توانیم به کشور نوظهور 
صنعتی تبدیل شویم هر چند براساس شاخص های بین المللی این امکان وجود ندارد 
که در سال 1۴0۴ به کشوری صنعتی تبدیل شویم. نعمت زاده با اشاره به این 
که جهت رسیدن به اهداف در حوزه صنعت و معدن نیازمند تلاش و کار بیشتر 
هستیم، خاطر نشان کرد: تولید نیروی انسانی و آموزش مهارت های لازم به این 
نیروها، رقابت پذیر شدن تولیدات، توجه به بازار و بازاریابی در داخل و خارج از کشور 
و نیز سرمایه گذاری با اهداف صادراتی از دیگر مواردی است که باید مدنظر قرار 
گیرد. همچنین پیش بینی شده است در سال 1۴00 صادرات صنایع و معادن به 
۸0 میلیون دلار برسد. وی همچنین با تاکید بر این که در بخش کارآفرینی، تجارت 
و تولید نیازمند حمایت های دولت هستیم، گفت: امیدواریم بیش از گذشته شاهد 
حمایت دولت چه در بخش مالیات و چه در بحث مالیات بر ارزش افزوده باشیم، 
چرا که با روی کار آمدن دولت یازدهم شاهد ایجاد فضایی منطقی، اعتدالی و دارای 
امید شده ایم که امیدواریم در مسیر درست گام برداریم. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
همچنین در ادامه به نقش و اهمیت بانک ها در حوزه صنعت و معدن اشاره کرد و 
افزود: بانک ها به تنهایی نمی توانند مشکلات بخش صنعت و معدن را حل کنند و باید 
در این راستا همکاری در بخش های مختلف مدنظر قرار گیرد. ما طی سالیان اخیر 
شاهد پیشی  گرفتن صادرات و واردات در سال های 13۹۴، 13۹5 بوده ایم. علاوه بر 
این شاهد افزایش تولیدات پیشرفته و دانش بنیان هستیم و از دیگر اقداماتی که انجام 
داده ایم اصلاحات در تعرفه های گمرکی و کاهش طبقات تعرفه ای از 15 به هشت 
مورد است. نعمت زاده با اعلام این که طی چهار سال گذشته با راه اندازی ۲0 هزار 
واحد تولیدی راکد بیش از 300 هزار شغل ایجاد شده است، خاطر نشان کرد: بیش 
از 1100 واحد تحقیق و توسعه در صنایع کشور نیز در دولت یازدهم ایجاد شده 
است و تثبیت تامین 50 درصد هزینه های پژوهشی بخش خصوصی از طریق دولت 

یازدهم مدنظر قرار گرفته است.
وی ادامه داد: برای رسیدن به کشورهای نوظهور صنعتی باید درآمد سرانه کشور از 
5۸00 دلار به 10 هزار دلار و سهم ارزش افزوده سرانه صنعت از 5۲0 دلار به بیش 
از یک هزار دلار برسد. به گفته وزیر صنعت، معدن و تجارت، رشد صنعت و معدن 
در دولت یازدهم به بیش از 10 درصد رسیده و معافیت 30 درصد مالیات بر درآمد 
برای پنج سال جهت تولید برندهای خارجی با مشارکت بخش خصوصی از مهم 
ترین اقدامات دولت یازدهم بوده است. نعمت زاده در ادامه با تاکید بر این که یکی 
از الزامات جدی کشور پیوستن به زنجیره تولید جهانی است که پس از برجام این 
مسیر هموار شده است، گفت: امسال 30 هزار میلیارد تومان تسهیلات برای احیاء 
و کمک به واحدهای کوچک و متوسط، نوسازی صنایع و اصناف تولیدی و خدمات 
فنی و مهندسی اختصاص می یابد.   وی در پایان صحبت هایش اعلام کرد که یک 
میلیون شغل در چهار سال گذشته توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت ایجاد و 
برای سال 13۹۶ نیز ایجاد ۴50 هزار شغل پیش بینی شده است. به گزارش ایسنا، 
وزیر صنعت، معدن و تجارت دلیل غیبت رییس جمهوری در مراسم روز ملی صنعت 
و معدن را کسالت اعلام کرد و گفت: قرار بود ریاست جمهوری در این مراسم حضور 
یابند اما به دلیل کسالت جزیی که برای ایشان پیش آمد امکان حضور ایشان در این 
مراسم فراهم نشد. نعمت زاده با اشاره به اینکه در دولت یازدهم رشد تشکیل سرمایه 
ثابت از منفی ۴1 به حدود مثبت هفت رسید، اظهار کرد: پیش بینی می شود در 
برنامه اجرایی چشم انداز، در بخش صادرات صنعت و معدن در سال 1۴0۴ به رقم 

1۲0 میلیارد دلار برسیم.
وی ادامه داد: پیش بینی می شود صادرات غیر نفتی در 1۴00 به 130 میلیارد دلار 
و در 1۴0۴ به 1۸0 میلیارد دلار برسد که در صورت تحقق این اهداف به کشورهای 

نوظهور صنعتی تبدیل خواهیم شد.

وزیر نیرو اعلام کرد:

بدهی ۲۰ هزار میلیارد تومانی صنعت برق
 به شرکت های خصوصی 

وزیر نیرو گفت : با وجود کاهش میزان قابل توجهی از بدهی های صنعت آب و برق 
با استفاده از اسناد خزانه اسلامی، اما حدود ۲0 هزار میلیارد تومان به شرکت های 

خصوصی بدهکار هستیم.
حمید چیت چیان با اشاره به اینکه بدهی های صنعت برق فشار زیادی را به این 
صنعت وارد می کند، افزود: در بخش برق هیچگونه کمکی از دولت دریافت نمی کنیم 
و برای پرداخت هزینه های داخل این صنعت و تبدیل انرژی و توزیع آن، بدهی 

زیادی داریم.
وی درباره بدهی وزارت نیرو در بخش آب به بخش خصوصی نیز گفت: بدهی های 
این بخش قابل توجه نیست و حدود هزار تا ۲ هزار میلیارد تومان بدهی جاری داریم 
که پیمانکاران اسناد صورت وضعیت خود را ارائه می کنند و با کمی تأخیر پرداخت 

می شود.
چیت چیان افزود: وقتی درآمد ها کفایت هزینه ها را نمی کند طبیعی است در حوزه 

توسعه و سرمایه گذاری جدید دچار محدودیت شویم.
وی گفت: خطرناک تر از این، محدودیت هایی است که در بخش بهره برداری و 
تأمین نگهداری پیش می آید و سامانه های ما در شرایط استاندارد قرار نمی گیرد و در 

چنین شرایطی دچار مشکلات جدی در این زمینه می شویم.
وزیر نیرو افزود: هم اکنون در شهر تهران پست های برقی داریم که بیش از ۴0 سال 
از عمرشان می گذرد در واقع عمر مفیدشان به پایان رسیده و برای تعویض ابراز یدکی 

ان ها دچار مشکل می شویم.
چیت چیان اضافه کرد: با همه این مشکلات با فشار آوردن به این تأسیسات و بدون 

نوسازی، همه این تأسیسات در مدار هستند.
وی گفت:: درباره شبکه آب هم حدود 1۲ درصد هدر رفت آب داریم که بخش 
زیادی از آن آب به حساب نیامده محسوب می شود که ناشی از برداشت های غیر 
مجاز و غیر قانونی از آب و اشکال هایی است که در خواندن کنتورهای آب وجود دارد. 
وزیر نیرو افزود: سالانه برای کم کردن یک درصد هدررفت آب در شبکه سراسری 
حدود هزار میلیارد تومان نیاز است که امیدواریم در دولت دوازدهم به مسئله واقعی 
کردن قیمت ها توجه بیشتری شود و نمایندگان مجلس و هیئت دولت به راه حل 
جدی در این زمینه برسند. چیت چیان با اشاره به اینکه در برنامه ششم توسعه آمده 
است که تا پایان این برنامه باید قیمت آب واقعی شود، گفت: این کار را نمی توان یک 
دفعه انجام داد اگر افزایش قیمت تدریجی صورت گیرد برای مصرف کنندگان قابل 
قبول تر است و آن ها می توانند خود را با شرایط جدید تطبیق دهند مثلًا به جای لوازم 
پرمصرف از لوازم کم مصرف استفاده کنند. وی افزود: در زمینه آب نیز اگر لوازم کم 
مصرف مانند شیر کاهنده استفاده کنیم می توانیم مصرف را کم و افزایش احتمالی 
قیمت ها را در صورت تصویب مجلس و دولت جبران کنیم، این چالش راهی جز 

واقعی کردن قیمت ها ندارد.
وزیر نیرو گفت: به صورت مستمر هر سال در زمینه بهسازی شبکه فرسوده کار 
می کنیم و در دولت یازدهم توانستیم حدود یک درصد از هدررفت آب را کاهش 
دهیم که البته به سطح قابل قبول نرسیده ایم که باید در این زمینه یا باید مجلس 

اعتباری تصویب کند یا با اصلاح تعرفه آب سرمایه گذاری را جبران کنیم.
چیت چیان افزود: از نظر تبلیغات به اندازه کافی اطلاعات و آگاهی به مردم در 
زمینه کاهش مصرف آب داده شده است، اما زمانی که مشترک می تواند با 30 تا ۴0 
هزار تومان شیر آبی را تهیه کند، شیر آب کاهنده ۲00 هزار تومانی که معادل یک 

سال آب بهاست، تهیه نخواهد کرد.
وی در زمینه سرمایه گذاری دولت برای استفاده مشترکان از وسایل کاهنده مصرف 
آب گفت: این موضوع بستگی دارد که چقدر منابع در اختیار ما باشد در سال های 
اخیر منابعی نداشتیم که لوازم کاهنده بخریم و به صورت ارزان تر یا اقساطی در اختیار 

مصرف کننده قرار دهیم.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹5۶033000۲0۴3155 شماره  رای   -1
13۹311۴۴3000۲001173 آقای علی ابوالحسنی فرزند غلامرضا در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۲/35 مترمربع 
پلاک شماره باقیمانده 1 فرعی از ۲5۸۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی از آقای اکبر میرزا زاده .)م الف 3103(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000۲007۸۴۴ شماره  رای   -۲
در  محمود  فرزند  مبتکر  کریمی  اکرم  خانم   13۹511۴۴3000۲000701
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶0/۲5 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲30۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسین زرین اقبال .)م الف 31۲5(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000۲00۸5۲7 شماره  رای   -3
13۹۴11۴۴3000۲0005۲3 آقای محسن کرم پور فرزند محمد در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۲/30 مترمربع 

پلاک شماره 5۲ فرعی از ۲۶03 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 3115(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000۲00۸۶0۸ شماره  رای   -۴
13۹111۴۴3000۲011۲۶5 آقای عیوضعلی محمدی فرزند هدایت اله در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70 
مترمربع پلاک شماره ۲۹ فرعی از 1۸۹۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از آقای عباسعلی محمدی.)م الف 313۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000۲00۸۶7۶ شماره  رای   -5
13۹۲11۴۴3000۲001۲۹۶ آقای روح اله ضیغمی بزچلوئی فرزند ابوالقاسم 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 13۸ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۸۴۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 3153(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000۲00۶۴30 شماره  رای   -۶
13۹111۴۴3000۲010۸3۸ آقای عباس موحدی فرزند غلامرضا در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۶/۹0 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲3۲3 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اکبر هندیانی فرزند محمدرضا.)م الف 31۶۴(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000۲00۹0۸0 شماره  رای   -7
در  اله  قدرت  فرزند  پور  حبیب  فیروز  آقای   13۹511۴۴3000۲00007۶
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 75/۲3 
مترمربع پلاک شماره 1/10۸ فرعی از ۲15۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 31۴۸(

مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 
مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و 
دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند 
لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/04/18 
تاریخ انتشار دوم: 1396/05/02
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000100۴3۲3 شماره  رای   -1
در ششدانگ  فرزند حسن  مریم صداقی  13۹۴11۴۴30001000۶5۲ خانم 
یکباب ساختمان به مساحت ۴۸/۸5 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از ۶55۴ 
نامه عادی  اداره یک قم مبایعه  اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک 

خریداری مع الواسطه از حسین گلستانی .)م الف 30۹7(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000100۴3۸1 شماره  رای   -۲
13۹111۴۴3000100۸۴۸۶ آقای جاسم ترابی احمدآبادی فرزند محمد در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۸1/70 مترمربع پلاک شماره 11۴۹۴ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند 

رسمی .)م الف 30۹۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000331 شماره  رای   -3
13۹511۴۴30001001713 آقای محمد کوراتی فرزند علی اکبر در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 150 مترمربع پلاک شماره 10775 اصلی واقع در 
قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی 

.)م الف 3107(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶0330001001۶۸7 شماره  رای   -۴
13۹۲11۴۴300010005۶۹ آقای حمیدرضا رنجبر فردوئی فرزند محمد در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 177 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 
10۸17 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی 

مالکیت مشاعی.)م الف 31۴3(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶03300010011۶0 شماره  رای   -5
در  مرتضی  فرزند  غلامی  شیخ  اصغر  آقای   13۹111۴۴300010100۴۴
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 133/10 مترمربع پلاک شماره 10۴37 

اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری 
مع الواسطه از علی اکبری نظری احدی از وراث عباس نظر.)م الف 313۴(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000100070۹ شماره  رای   -۶
13۹111۴۴3000۲015۴۶3 آقای محمدرضا خوشرفتار قمی فرزند تقی در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 171/50 مترمربع پلاک شماره 10۶31 
اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی 

.)م الف 31۲۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000100۴۶۴7 شماره  رای   -7
13۹۲11۴۴300010030۴۶ خانم لیلا محمدی فرزند محمود در دو دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 1۲0 مترمربع پلاک 
شماره 11۲3۹/۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند مالکیت مشاعی.)م الف 3151(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000100۴۶5۲ شماره  رای   -۸
در  ابراهیم  فرزند  ملاحسینی  حسین  آقای   13۹۲11۴۴300010030۴7
چهاردانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 1۲0 
مترمربع پلاک شماره 11۲3۹/۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی .)م الف 3150(
پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000100۴3۶۴ شماره  رای   -۹
13۹111۴۴3000100۸75۴ آقای ناصر حکیم حلاجی فرزند محمدرضا در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۲35 مترمربع پلاک شماره 111۹۸/1 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری 

از علی حاج شعبانعلی .)م الف 315۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000100۴۸۲0 شماره  رای   -10
13۹111۴۴3000100۶۶۸۶ آقای هادی غفاری فرزند غلام در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت ۸0/۶0 مترمربع پلاک شماره ۹۴۶۶ اصلی واقع در 
قم بخش 1حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 
از اقدس خلیفه هاشمی فرزند حسن احدی از وراث رضا قلی خلیفه هاشمی.)م 

الف 315۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000100۴311 شماره  رای   -11
13۹311۴۴30001000۸۲0 آقای مرتضی جعفری فرزند عباس در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 100 مترمربع پلاک شماره ۲۴ فرعی از 10۲5۴ 
اصلی واقع در قم بخش 1حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی 

.)م الف 31۴5(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶033000100310۹ شماره  رای   -1۲
13۹۲11۴۴30001003۶1۹ آقای سیدعلی چاوشی فرزند سیدمجتبی در سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 130 مترمربع 
پلاک شماره 1077۲ اصلی واقع در قم بخش 1حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند مالکیت مشاعی .)م الف 31۶1(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۶۶0330001003107 شماره  رای   -13
13۹۲11۴۴30001003۶1۸ خانم زینب ایران نژاد پاریزی فرزند حسین در سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 130 مترمربع 
پلاک شماره 1077۲ اصلی واقع در قم بخش 1حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند مالکیت مشاعی .)م الف 31۶0(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/04/18 
تاریخ انتشار دوم: 1396/05/02
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

رخ بالای سود در بازار بدهی در یک سال گذشته به بهانه 
اصلی بانک ها در دور زدن مصوبات شورای پول و اعتبار در 

این زمینه تبدیل شده است. 
به گزارش ایرنا، مسئولان بانک مرکزی در همایش ها و 
سخنرانی های مختلف بر ضرورت هماهنگی بین نرخ سودها 
در بازار سرمایه، بازار بدهی و بازار پول تاکید کرده و مشکل 

کنونی را در این زمینه کتمان نکرده اند. 
به تازگی نیز قائم مقام بانک مرکزی در بیست و هفتمین 
همایش سالیانه سیاست های پولی و ارزی، تنگنای اعتباری 
پیش روی بانک ها را یکی از عوامل موثر در رعایت نکردن 

نرخ سودهای مصوب شورای پول و اعتبار دانست.
»اکبر کمیجانی« با اشاره به تاثیرپذیری بازار پول از بازار 
بدهی اضافه کرد: نرخ سودهای بالا در بازار بدهی سبب شده 
است نرخ سود بازار بین بانکی نیز از آن اثر پذیرد؛ این نرخ 
که در پایان سال 13۹۴ به 1۸.۸ درصد رسیده بود، در پایان 

سال 13۹5 عدد 1۹.۲ درصد را ثبت کرد.
نامناسب  بازار بدهی، گسترش  بر  به عقیده وی، علاوه 
صندوق های سرمایه گذاری در کنار نرخ سود بالای اوراق 
مشارکت خودروسازان به چسبندگی رو به پایین نرخ های 

سود بانکی دامن زده است.
بازار بدهی، از ابزارهای مالی به شمار می رود که هدف 
سرمایه  تامین  برای  کاری  و  ساز  کردن  مهیا  آن  اصلی 

بلندمدت دولت و بخش خصوصی است.
آمار بانک مرکزی از اثرپذیری بالای نرخ سودها در بازار 
بدهی بر بازار پول یا همان بانک ها حکایت دارد؛ شورای 
پول و اعتبار از تیرماه پارسال نرخ سود سپرده های یکساله را 
حداکثر 15 درصد و نرخ سود تسهیلات را 1۸ درصد اعلام 
کرد، اما پیگیری میدانی خبرنگار ایرنا از شعبه بانک های 
مختلف اعم از دولتی و خصوصی گویای آن است که این 

نرخ ها رعایت نمی شود.

دارایی  و  اقتصادی  امور  وزارت  اقتصادی  امور  معاونت 
اردیبهشت ماه امسال با تایید نرخ سودهای بالای ۲0 درصد 
اوراق منتشر شده، اعلام کرد: نرخ سود موثر اوراق بدهی 
یکساله در محدوده ۲7 تا ۲۹ درصد و نرخ اوراق بلندمدت به 
دلیل پیش بینی کاهش قابل ملاحظه تورم در محدوده ۲0 

تا ۲3 درصد قرار دارد.
نگاهی به وضعیت بازار بدهی نشان می دهد پارسال وزارت 
امور اقتصادی و دارایی ۸5 هزار میلیارد ریال اسناد خزانه 

اسلامی منتشر کرد.
همچنین، بازار بدهی در سالی که گذشت شاهد انتشار 
35 هزار میلیارد ریال اوراق مرابحه و اجاره دولت، 31 هزار و 

300 میلیارد ریال اوراق سلف گندم، 10 هزار میلیارد ریال 
اوراق مرابحه بیمه سلامت و 10 هزار میلیارد ریال اوراق 
مرابحه گندم بود. از آنجا که دولت تضمین این اوراق را بر 
عهده دارد، انتشار این حجم از اوراق بدهی به اشکال مختلف 
با استقبال فعالان بازار سرمایه روبرو شد که نرخ سودهای 

۲۲ درصدی و بیشتر از آن را به دنبال داشت.
از سوی دیگر بانک مرکزی بر اساس مصوبه دولت، برای 
تامین مالی خرید تضمینی گندم در سال 13۹5 در مجموع 
۲۹ هزار و ۶00 میلیارد ریال را با انتشار و خرید اوراق مرابحه 
گندم توسط هشت بانک عامل تامین کرد که این رویه به 
اضافه برداشت بانک ها و رقابت بانک ها در جذب سپرده از 

طریق افزایش نرخ سود منجر شد.
در مجموع نگاهی به عملکرد بازار پول و بازار بدهی در 
تامین مالی خرید تضمینی گندم در سال 13۹5 یعنی در 
سالی که بار دیگر در تولید گندم به خودکفایی رسیدیم، 
نشان می دهد بازار پول و سرمایه در کنار بودجه دولت در 
مجموع 15۸ هزار و ۲00 میلیارد ریال بابت خرید گندم از 

کشاورزان پرداخت کرده اند.
سهم سیستم بانکی از این رقم ۶۹ هزار و ۶00 میلیارد 
ریال یعنی ۴۴ درصد بود که ۴0 هزار میلیارد ریال آن از 
طریق تسهیلات بانکی و بقیه از طریق انتشار و خرید اوراق 
مرابحه توسط هشت بانک عامل شامل مسکن، ملت، سپه، 
اقتصاد نوین، کارآفرین، پست بانگ، خاورمیانه و سینا تامین 

شد.
اوراق بهادار ۴1 هزار و 300 میلیارد ریال  سهم بورس 
یعنی ۲۶.1 درصد بود که شامل 31 هزار و 300 میلیارد 
ریال اوراق سلف موازی و 10 هزار میلیارد ریال اوراق مرابحه 
گندم می شد. ۴7 هزار و 300 میلیارد ریال باقیمانده )۲۹.۹ 
درصد( نیز از محل بودجه عمومی دولت )1۹ هزار و ۶00 
میلیارد ریال(، منابع وزارت جهادکشاورزی )سه هزار میلیارد 
و 700  هزار   ۲۴( ایران  دولتی  بازرگانی  شرکت  و  ریال( 
میلیارد ریال( تامین شد. کل اوراق مرابحه ای که پارسال 
از طریق بانک مرکزی منتشر شد، ۲۹ هزار میلیارد ریال 
بود که از این مبلغ ۲۴ هزار میلیارد ریال برای خرید گندم 
به حساب شرکت بازرگانی دولتی ایران واریز و بقیه )پنج 
هزار میلیارد ریال( بابت خرید جو و ذرت به حساب شرکت 
سهامی پشتیبانی امور دام واریز شد. با توجه به این آمار و 
اثر مستقیم عملکرد بازار سرمایه و بازار پول، کارشناسان 
معتقدند تعدیل نرخ بازده اوراق متناسب با سایر سیاست 
های اقتصادی دولت ضروری است تا بازار بدهی همسو با 

سایر بازارها به سوی رونق اقتصادی حرکت کند.

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

نرخ سود در بازار بدهی چگونه رقیب بانک ها شد؟ 
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هزار و یک شب استقلال و پرسپولیس در آلمان

سرخ آبی های پایتخت این روزها درگیر دیداری هستند که خودشان هم از انجام 
آن راضی به نظر نمی رسند.

از مدت ها پیش از سوی اسپانسر باشگاه استقلال و پرسپولیس اعلام شد که این 
دو تیم در چارچوب یک دیدار تدارکاتی در آلمان قرار است به مصاف هم بروند. 
خبری که موافقان و مخالفان خودش را داشت و از گوشه و کنار شنیده می شد که 
منصوریان و برانکو چندان تمایلی به انجام این بازی ندارند چون معتقدند برگزاری 
این بازی می تواند به روند تیم شان پیش از آغاز فصل لطمه بزند. با این حال اصرار 
مدیران دو باشگاه به دلیل قرارداد با اسپانسر، هر دو تیم را مجبور کرد تا به سفارت 

آلمان بروند و اقدامات ورود به این کشور را انجام دهند.
در ابتدا اعلام شد که دوسلدورف آلمان میزبان این بازی است اما خیلی طول 
نکشید و ورزشگاه اسپریت آرنا اعلام کرد که میزبانی این دیدار را برعهده نخواهد 
گرفت تا بلافاصله ورزشگاه بیله فلد به عنوان محل برگزاری بازی اعلام شود اما این 
ورزشگاه هم میزبان سرخ آبی ها نخواهد بود و ظاهرا مخالفت پلیس باعث برگزار 
نشدن این بازی است. داستان ادامه دارد و حالا کلن میزبان این بازی اعلام شده و 
مشخص نیست که آیا این شهر هم به سرنوشت شهرهای قبلی دچار می شود یا نه.

در روزهای گذشته اعلام شد که فدراسیون فوتبال ایران به دلیل درخواست 
استقلال و پرسپولیس، نامه ای را به فدراسیون فوتبال آلمان زده تا مقدمات این 
بازی را فراهم کند و داورزنی معاون وزیر ورزش و جوانان هم اخیرا اعلام کرده که 
رایزنی هایی در این زمینه انجام شده اما وزیر ورزش و جوانان، مسعود سلطانی فر در 
آخرین اظهاراتش در این زمینه هیچ چیز را قطعی ندانست و گفت که اگر شرایط 

مهیا باشد این بازی برگزار می شود.
در صفحات مجازی هواداران استقلال و پرسپولیس این شائبه درحال تقویت 
شدن است که شاید اسپانسر مشترک دو باشگاه از نام بازی در آلمان به دنبال 
بهره برداری است وگرنه این همه بی برنامگی در آستانه برگزاری این دیدار )یک 
هفته دیگر( قابل توجیه نیست. از طرفی شنیده شده که منصوریان و برانکو هنوز 

دغدغه هایی برای این بازی دارند و نگران حواشی اش هستند.
هرچند هنوز رسما هیچ قراردادی برای انجام این بازی بسته نشده و هیچ کدام از 
دو باشگاه  یا اسپانسر این بازی هم رسما از انعقاد قرارداد برای انجام این بازی سخن 
نگفته  است. حتی هماهنگی  هایی که اعلام شده با وزارت خارجه و یا وزارت ورزش 

نیز انجام شده تایید نشده اند.
نکته پایانی ماجرا آنجا است که باشگاه استقلال و پرسپولیس به لحاظ مالی 
دچار مشکلاتی هستند و بر اساس اخبار منتشر شده، استقلالی ها هنوز پولی 
دریافت نکرده اند و پرسپولیسی ها هم خیلی کمتر از چیزی که تصور می کرده اند 
از باشگاه شان پول گرفته اند و این مساله باعث تقویت فرضیه گروکشی اسپانسر 
دو باشگاه می شود. به عبارت دیگر این شائبه وجود دارد که اسپانسر دو باشگاه، 
پرداخت پول به دو تیم را منوط به برگزاری بازی ای کرده که هیچکدام راضی به 

انجامش نیستند.

واکنش کریم انصاریفرد به شایعه جدایی از 
المپیاکوس

انصاریفرد که با درخششی جالب توجه طی دو فصل اخیر در فوتبال اروپا و در 
سوپرلیگ یونان توانسته عضو المپیاکوس شود، طی روزهای اخیر درگیر حواشی 

عجیبی در خصوص جدایی اش از این تیم شده است.
کریم انصاریفرد، مهاجم شماره 10 تیم ملی ایران که طی دو فصل اخیر با 
درخشش در تیم پانیونیوس در نهایت راهی المپیاکوس به عنوان برترین تیم 
سوپرلیگ یونان شده، اکنون درگیر شایعات عجیبی در خصوص جدایی اش از جمع 

سرخ و سفیدهای شهر پیره شده است.
او که در ترکیب فصل گذشته المپیاکوس با هدایت پائولو بنتو موفق شد در لیگ 
اروپا نیز برای این تیم گلزنی کند، امیدوار است در این فصل در لیگ قهرمانان نیز 
درخشش مناسبی از خود به جا گذاشته و نماینده موفقی برای ایران باشد. با این 
حال طی روزهای اخیر رسانه های داخلی و برخی رسانه های یونانی اقدام به انتشار 
اخباری مبنی بر جدایی این بازیکن و بی اعتمادی سرمربی جدید المپیاکوس به او 

کرده اند که با واکنش انصاریفرد همراه شده است.
مهاجم شماره 17 المپیاکوس در گفتگو با خبرنگار ما در خصوص این شایعات 
گفت: واقعیت این است که من دو فصل دیگر با المپیاکوس قرارداد دارم و شرایط 
خوبی دارم و به قراردادم متعهد خواهم بود. اکنون نیز در اردوی بلژیک حضور داریم 

و تمرینات مان نیز در دو مرحله صبح و عصر در حال پیگیری است.
وی ادامه داد: شرایط خوبی دارم و تمرینات اول فصل را در حال انجام هستیم و 
هیچ مشکلی وجود ندارد. همه شایعاتی را که طی روزهای اخیر به راه افتاده مبنی 
بر خروج و حضورم در باشگاهی دیگر تکذیب می کنم. همه این ها صد در صد شایعه 

است و صحت ندارد.
انصاریفرد در خصوص اردوی آماده سازی این تیم در بلژیک و شرایط خودش 
گفت: شرایط فوق العاده  است و تازه اردوی آماده سازی پیش فصل را شروع کرده ایم. 
تمرینات پرفشاری را هر روز صبح و عصر پشت سر می گذاریم و این مساله باعث 

شده تا توجهی به این مسائل نداشته باشم.
مهاجم لژیونر فوتبال ایران در یونان در خصوص حضور المپیاکوس در لیگ 
قهرمانان نیز گفت: همانطور که گفتم انگیزه زیادی برای شروع فصل دارم. ما 
جام های معتبری پیش رو داریم و بر این اساس تمام توان و ذهن خودم را روی 
این مساله قرار داده ام که در ترکیب این تیم موفق باشم. دوران آماده سازی خوبی را 
پشت سر می گذاریم تا آماده لیگ قهرمانان اروپا، سوپرلیگ یونان و مسابقات لیگ 

یونان شویم.

رفتار ایتالیایی ها »سردار« را به بشیکتاش
 نزدیک کرد؟

یک سایت ترکیه ای مدعی شده که سردار آزمون به دلیل رفتارهای نژادپرستانه 
هواداران لاتزیو حاضر به رفتن به این تیم نیست و به بشیکتاش می پیوندد.

سایت ajansspor ترکیه مدعی شده سردار آزمون به چند دلیل قصد رفتن به 
لاتزیو را ندارد و با توجه به درخواست بشیکتاش ترکیه،  او به خاطر حضور این تیم 
در لیگ قهرمانان اروپا به این تیم می رود. بشیکتاش در حالی به دنبال به خدمت 
گرفتن سردار آزمون است که این بازیکن از لاتزیو ایتالیا هم پیشنهاد دارد. بشیکتاش 
به دلیل حضور در لیگ قهرمانان اروپا به دنبال جذب سردار آزمون است. گویا باشگاه 
روستوف می خواهد بازیکنش را به تیم ایتالیایی  بفروشد ام بازیکن ترکمن و گلزن 
ایرانی به خاطر بازی کردن در لیگ قهرمانان اروپا علاقه مند است به بشیکتاش 
بپیوندد. دلیل رد پیشنهاد لاتزیو از سوی سردار آزمون به ادعای این سایت ترکیه ای، 
علاوه بر حضور بشیکتاش در لیگ قهرمانان اروپا، رفتار نژادپرستانه هواداران لاتزیو 
هستند نسبت به بازیکنان رنگین پوست یا مسلمان است. این بازیکن ۲۲ ساله در 
۲۶ بازی خود برای تیم ملی ایران موفق به زدن 1۹ گل شده است. او با مبلغ ۲.3 
میلیون یورو از روبین کازان به روستوف منتقل شده بود. همچنین سردار آزمون 

فصل گذشته در ۴1 بازی رسمی، 1۲ گل و 3 پاس گل داده است.

رییس فدراسیون کشتی با بیان این که دست کشتی برای 
المپیک ۲0۲0 توکیو خالی نخواهد بود، گفت: شرایط به 
گونه ای پیش می رود که تیم های ملی آزاد و فرنگی تا زمان 
آغاز المپیک، ظرفیت تشکیل سه تیم ملی را خواهند داشت.

رسول خادم درباره ارزیابی خود از برگزاری مرحله نهایی 
انتخابی تیم های ملی کشتی اظهار کرد: فرآیند انتخابی تیم 
های ملی کشتی جای خودش را در کشتی کشور پیدا کرده 
و بعد از چندین سال زحمت برای نهادینه کردن ساختار 
انتخابی تیم ملی اکنون نقطه امیدی برای همه جوانان و سایر 
کشتی گیران عنوان دار به وجود آمده تا از این فرصت برابر 
استفاده کنند و فراز و نشیب هایی که در چند سال گذشته 
به دلایل مختلف وجود داشت امسال در شرایط بهتری بود و 
فرآیند انتخابی تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی به شکلی 

خوب برگزار شد.
وی با اشاره به اینکه رقابت های سنگین و حساسی را 
در مسابقات انتخابی شاهد بودیم اظهار داشت: حساسیت 
و هیجان کشتی ها به گونه ای بود که شاید تا سالها در 
ذهن و خاطره مردم خواهد ماند و از سوی دیگر جمعی از 
قهرمانان با تجربه نیز نتوانستند در این پیکارها نتیجه برتر 
را کسب کنند اما از همه آنها تشکر می کنم که به مردم و 
جوانان احترام گذاشتند و در مرحله نهایی انتخابی تیم ملی 

حضور پیدا کردند.
عضو هیات رئیسه اتحادیه جهانی کشتی ادامه داد: برخی 
از کشتی گیران عنوان دار علیرغم مصدومیت و ناآمادگی 
هایی که آنها را به شرایط مطلوب نمی رساند در مسابقات 
حضور یافتند و در عین حال حضور کشتی گیران جوان 
و با استعداد نیز برای کشتی کشور امیدوار کننده بود به 
طوری که در المپیک ۲0۲0 توکیو دست ما در کشتی آزاد 
و فرهنگی خالی نخواهد بود مشروط بر اینکه سعی کنیم 
کشتی گیران توانمند را حفظ و لحظه ای از آنها غفلت نکنیم 
و تلاش کنیم که این نفرات در کنار کشتی گیران با تجربه 

پا به پا حرکت کنند.
وی تصریح کرد: شرایط اکنون در کشتی ما به گونه ای 
پیش می رود که فکر می کنم تا المپیک ۲0۲0 توکیو 

شرایط تشکیل سه تیم ملی را داشته باشیم.
دارنده مدال طلای بازی های المپیک 1۹۹۶ آتلانتا با اشاره 
به اینکه وضعیت کشتی گیران مصدوم و غایب در مرحله 

نهایی انتخابی را شورای فنی تیم های ملی مشخص می 
کند در خصوص شکست برخی کشتی گیران عنوان دار، 
گفت: همیشه قرار نیست نتیجه ای که کادر فنی انتظار دارد 
رقم خورد و به همین دلیل انتخاب ملی پوشان کار سختی 

خواهد بود.
خادم بیان داشت: از کادر فنی تیم های ملی کشتی آزاد و 
فرنگی تقاضا دارم که مطابق فرآیند انتخابی تیم ملی ضمن 
توجه به سوابق و عملکرد ملی پوشان در رقابت های بین 
المللی که برای کادر فنی از اهمیت زیادی برخوردار است، 
اصل انتخابی تیم ملی را فراموش نکنند و در عین حال کادر 
فنی می توانند با نتایجشان پاسخگوی انتظارات مردم باشند.

وی در بخش دیگری از سخنان خود در خصوص نامه 
اتحادیه جهانی کشتی مبنی بر اصلاح اساسنامه فدراسیون 

تصریح کرد: خطر تعلیق جدی و نگران کننده است و فرصت 
ما نیز برای اصلاح اساسنامه محدود است و امیدوارم که 

بتوانیم این کار را انجام دهیم.
خادم افزود: فرایند انتخابی تیم های ملی کشتی جای 
خودش را در کشتی کشور پیدا کرده و بعد از چندین سال 
زحمت برای نهادینه کردن ساختار انتخابی تیم ملی اکنون 
نقطه امیدی برای همه جوانان و سایر کشتی گیران عنوان 
دار به وجود آمده تا از این فرصت برابر استفاده کنند و فراز و 
نشیب هایی که در چند سال گذشته به دلایل مختلف وجود 
داشت به حمدالله امسال در شرایط بهتری فرایند انتخابی 

تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی برگزار شد.
وی با اشاره به این که رقابت های سنگین و حساسی را 
در مسابقات انتخابی شاهد بودیم، اظهار داشت: حساسیت 

و هیجان کشتی ها به گونه ای بود که شاید تا سالها در 
ذهن و خاطره مردم خواهد ماند و از سوی دیگر جمعی از 
قهرمانان با تجربه نیز نتوانستند در این پیکارها نتیجه برتر 
را کسب کنند اما از همه آنها تشکر می کنم که به مردم و 
جوانان احترام گذاشتند و در مرحله نهایی انتخابی تیم ملی 

حضور پیدا کردند.
عضو هیات رئیسه اتحادیه جهانی کشتی، ادامه داد: برخی 
از کشتی گیران عنوان دار علیرغم مصدومیت و ناآمادگی 
هایی که آنها را به شرایط مطلوب نمی رساند در مسابقات 
حضور یافتند و در عین حال حضور کشتی گیران جوان 
و با استعداد نیز برای کشتی کشور امیدوار کننده بود به 
طوری که در المپیک ۲0۲0 توکیو دست ما در کشتی آزاد 
و فرهنگی خالی نخواهد بود مشروط بر اینکه سعی کنیم 
کشتی گیران توانمند را حفظ و لحظه ای از آنها غفلت نکنیم 
و تلاش کنیم که در کنار کشتی گیران با تجربه پا به پا 

حرکت کنند.
وی تصریح کرد: شرایط اکنون در کشتی ما به گونه ای 
پیش می رود که فکر می کنم تا المپیک ۲0۲0 توکیو 

شرایط تشکیل سه تیم ملی را داشته باشیم.
دارنده مدال طلای بازی های المپیک 1۹۹۶ آتلانتا با اشاره 
به اینکه وضعیت کشتی گیران مصدوم و غایب در مرحله 
نهایی انتخابی را شورای فنی تیم های ملی مشخص می 
کند در خصوص شکست برخی کشتی گیران عنوان دار، 
گفت: همیشه قرار نیست نتیجه ای که کادر فنی انتظار دارد 
رقم بخورد و به همین دلیل انتخاب ملی پوشان کار سختی 

خواهد بود.
خادم تصریح کرد: از کادر فنی تیم های ملی کشتی آزاد و 
فرنگی تقاضا دارم که مطابق فرآیند انتخابی تیم ملی ضمن 
توجه به سوابق و عملکرد ملی پوشان در رقابت های بین 
المللی که برای کادر فنی از اهمیت زیادی برخوردار است، 
اصل انتخابی تیم ملی را فراموش نکنند و در عین حال کادر 
فنی می توانند با نتایجشان پاسخگوی انتظارات مردم باشند.

وی در بخش دیگری از سخنان خود در خصوص نامه 
اتحادیه جهانی کشتی مبنی بر ضرورت اصلاح اساسنامه 
فدراسیون تصریح کرد: خطر تعلیق جدی و نگران کننده 
است و فرصت ما نیز برای اصلاح اساسنامه محدود است 

و امیدوارم که بتوانیم این کار را هر چه زودتر انجام دهیم.

کادرفنی تیم های ملی اصل انتخابی را فراموش نکنند

خادم: دست کشتی برای المپیک ۲۰۲۰ توکیو خالی نیست
 خطر تعلیق ایران جدی است

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خواهان: یوسف عرب بافرانی 
خوانده : سید حسین شریفی

خواسته: مطالبه وجه 
در تاریخ 13۹۶/0۴/0۴ خواهان یوسف عرب بافرانی دادخواستی حقوقی به 
طرفیت خوانده به شرح خواسته به شعبه ۲۶ حقوقی شورای حل اختلاف 
شهرستان قم تقدیم که به شماره ۹۶0۹۹۸۲5۲۲۶001۸0 ثبت و برای روز 

13۹۶/05/15 ساعت 10صبح وقت رسیدگی تعیین گردیده است.
و باتوجه به مجهوال المکان بودن خوانده حسب درخواست خواهان و موافقت 
دادگاه مستندا به ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی مراتب یک نوبت در یکی از 
جراید کثیرالانتشار آگهی می گردد خوانده مذکور می تواند از تاریخ نشر آگهی 
جهت اعلام آدرس و دریافت نسخه ثانی دادخواست و ضمائم به دفتر دادگاه 
مراجعه و یا در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در این شعبه حضور بهم رساند 
بدیهی است در صورت عدم حضور دادگاه غیابا رسیدگی و اتخاذ تصمیم خواهد 

نمود.  )م الف 31۹۲(
دبیر شعبه 26 حقوقی شورای حل اختلاف قم

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خواهان: حامد قراگوز لو  فرزند: عزیزاله به نشانی : قم خ امام زاده ابراهیم سوم 

خرداد خ نظامی گنجوی ک3 پ ۶0
خوانده : ابوالفضل خوش سخن  فرزند : غلامحسین  به نشانی : مجهول المکان

خواسته: مطالبه وجه سفته بمبلغ ۸0/000/000 ریال بانضمام خسارت تاخیر 
تادیه از سر رسید

در تاریخ 13۹۶/3/۹ خواهان فوق دادخواستی حقوقی به طرفیت خوانده فوق 
به شرح خواسته فوق به شعبه ۲5 تقدیم که به شماره ۹۶0۹۹۸۲5۲۲5001۲7 

ثبت و برای روز 13۹۶/0۶/1۴ ساعت ۹:30 وقت رسیدگی تعیین گردیده است.
و باتوجه به مجهوال المکان بودن خوانده حسب درخواست خواهان و موافقت دادگاه 
مستندا به ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی مراتب یک نوبت در یکی از جراید 
کثیرالانتشار آگهی می گردد خوانده مذکور می تواند از تاریخ نشر آگهی جهت اعلام 
آدرس و دریافت نسخه ثانی دادخواست و ضمائم به دفتر دادگاه مراجعه و یا در وقت 
مقرر فوق جهت رسیدگی در این شعبه حضور بهم رساند بدیهی است در صورت عدم 

حضور دادگاه غیابا رسیدگی و اتخاذ تصمیم خواهد نمود.  )م الف 31۸۶(
مسئول دفتر شعبه 25 حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان قم –داودی

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خواهان: صالح المهدی السهر 

خوانده : محمد حسین نیا  
خواسته: مطالبه وجه 

حقوقی  دادخواستی  السهر  المهدی  صالح  خواهان   13۹۶/۴/17 تاریخ  در 
به طرفیت خوانده محمد حسین نیا به شرح خواسته مطالبه وجه به شعبه 
۲۶ حقوقی تقدیم که به شماره ۹۶0۹۹۸۲5۲۲۶00۲03 ثبت و برای روز 

13۹۶/5/31 ساعت ۹ صبح وقت رسیدگی تعیین گردیده است.
و باتوجه به مجهوال المکان بودن خوانده حسب درخواست خواهان و موافقت 
دادگاه مستندا به ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی مراتب یک نوبت در یکی از 
جراید کثیرالانتشار آگهی می گردد خوانده مذکور می تواند از تاریخ نشر آگهی 
جهت اعلام آدرس و دریافت نسخه ثانی دادخواست و ضمائم به دفتر دادگاه 
مراجعه و یا در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در این شعبه حضور بهم رساند 
بدیهی است در صورت عدم حضور دادگاه غیابا رسیدگی و اتخاذ تصمیم خواهد 

نمود.  )م الف 31۸۹(
 دفتر شعبه ۲۶ حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان قم

 نگاهی به سرنوشت ۲3 ملی پوش ایرانی حاضر در جام 
جهانی ۲01۴ برزیل نشان می دهد که یک ملی پوش از پنج 

دقیقه بعد خود هم خبر ندارد.
 بیشتر اعضای تیم ملی در جام جهانی ۲01۴ هم اکنون 
فاصله زیادی با پیراهن تیم ملی دارند. تنها ۹ بازیکن از ۲3 
مسافر برزیل در شرایط فعلی، توسط کارلوس کی روش به تیم 
ملی دعوت می شوند. از بین این نفرات جواد نکونام فوتبال را 
کنار گذاشته است. استیون بیت آشور و دنیل داوری، دو بازیکن 
دو تابعیتی تیم ملی پس از جام جهانی ۲01۴ دیگر به تیم ملی 
دعوت نشدند. علیرضا حقیقی هم مسیری را طی کرد که از تیم 
ملی فاصله گرفت و جای خود را به رقبا داد. خسرو حیدری، 
امیرحسین صادقی، آندرانیک تیموریان، رحمان احمدی، قاسم 
حدادی فر، بختیار رحمانی و احمد آل نعمه همچنان در لیگ 

ایران بازی می کنند اما بعید است دوباره به تیم ملی شوند.
صادقی، احمدی و حیدری کمی سن شان بالا رفته، تیموریان 
ثبات مطلوبی در چندماه اخیر نداشته، آل نعمه، حدادی فر و 

رحمانی هم با روزهای خوب گذشته شان فاصله گرفتند.
این بازیکنان واقعا کار سختی برای حضور در تیم ملی دارند.

به غیر از ۲0 بازیکن سه بازیکن به نام های مهرداد پولادی، 
رضا حقیقی و هاشم بیگ زاده سرنوشت های عجیبی داشتند که 
در ادامه مرور خواهیم کرد؛ مهرداد پولادی پس از جام جهانی 
۲01۴ حضور در جام ملتهای ۲015 استرالیا را هم تجربه کرد. 
اخراج او در بازی با عراق مقدمه حذف ایران شد. پولادی پس از 
آن به دلیل پرونده کارتهای جعلی پایان خدمت ترجیح داد به 

ایران برنگردد و طبیعتا تیم ملی را از دست داد.
پولادی پس از چند سال بازی در قطر مجبور شد روانه تایلند 
شود. او سه سال پیش در ۲7 سالگی بیست و هشتمین بازی 

ملی اش را انجام داد و بعید است بازی ۲۹ را ببیند.
رضا حقیقی بازی در جام جهانی مقابل آرژانتین را تجربه کرد. 
حقیقی در هنگام جام جهانی ۲01۴ تنها ۲5 سال داشت و 
تصور می شد هنوز سالهای طلایی اش در تیم ملی نرسیده است 
اما او به شکل عجیبی محو شد. دیگر نه به تیم ملی دعوت شد 
و نه حتی موفق شد یک فصل کامل در یک تیم بماند. مدتی 
بدون تیم ماند، به تایلند رفت و فصل پیش با پدیده قرارداد 
بست. او با پدیده نتوانست ادامه دهد و فعلا بدون تیم است. 

پایان دوران ملی در ۲5 سالگی.

هاشم بیگ زاده در تیم ملی بازیکن خوش شانسی نبود. در 
آستانه جام جهانی ۲01۴ مصدوم شد. جام ملتهای ۲015 را 
هم به دلیل آسیب دیدگی از دست داد. بیگ زاده در پرونده 

تراکتورسازی گیر افتاد و از فوتبال کنار ماند.
حال به جام ملتهای ۲015 می رسیم؛

از بین ۲3 بازیکن آن تورنمنت هم اکنون 1۴ بازیکن عضو 
تیم ملی اند. سروش رفیعی و محسن فروزان هم خیلی از اردوی 
تیم ملی دور نشده اند. درباره علیرضا حقیقی، خسرو حیدری، 
امیرحسین صادقی، آندرانیک تیموریان، جواد نکونام، مهرداد 

پولادی هم که توضیح داده شد.
محمدرضا خانزاده دیگر بازیکنی است که در این مدت در 
مسیر محو شدن از تیم ملی قرار گرفت. او در جام ملتهای 
۲015 یکی از ۲3 بازیکن ایران بود و حالا اثری او در اردوها 
دیده نمی شود. این بازیکن پس از جدایی از پرسپولیس از سطح 
اول فوتبال ایران فاصله گرفت. خانزاده همچنان بازیکن جوانی 
است اما با توجه به سطح کنونی بازیش و رقبایی که در تیم 
ملی دارد بعید است به این زودی ها دوباره شانس برگشتن به 

تیم ملی نصیبش شود. او در ۲3 سالگی از تیم ملی دور شد.

ملی پوشانی که محو شدند

سرپرست کمیته اقتصادی فدراسیون فوتبال با انتقاد از تاج گفت که او فدراسیون را 
غیرفوتبالی و سیاسی کرده است.

امیر عابدینی درباره برکناری علیرضا اسدی از دبیرکلی فدراسیون فوتبال پس از بیانیه 
تند کارلوس کی روش اظهار داشت: درباره این موضوع نمی خواهم واکنشی نشان دهم، 
چرا که کنار رفتن اسدی از پیش تعیین شده بود و ربطی به کی روش ندارد. از پیش 
تعیین شده بود که فدراسیونِ مهدی تاج می خواهد چنین کاری کند، از ابزارهایی هم 
استفاده کردند که درست نبود. وی افزود: می توانستند به اسدی بگویند که "شما در دوره 
ریاست علی کفاشیان آمده ای و عملًا نمی توانیم با هم کار کنیم". می توانستند روش های 
دیگری اتخاذ کنند تا او برود. اسدی هم می توانست پیش بینی کند که این اتفاق می افتد 
و تغییر و تحولات رخ می دهد. او باید می دانست که فدراسیونِ دوره کفاشیان تمام شده 
است. خدماتی را که کفاشیان انجام داد هیچ احدی نمی تواند انجام دهد. تاج ببیند چه 
فدراسیونی تحویل گرفته و ۴ سال بعد چه فدراسیونی خواهد داشت. خلاقیت، ابتکار عمل 
و موارد دیگر در فدراسیون فوتبال محدود به یک سری ریزه کاری های خود تاج شده است. 

با این شرایط، آینده خوبی برای فوتبال ایران رقم نخواهد خورد.
سرپرست کمیته اقتصادی فدراسیون فوتبال در واکنش به حضور محمدرضا ساکت 
به جای اسدی و دادن پست مشاوره فدراسیون به اسدی گفت: ساکت با این مسئولیت، 
پنج پُسته شده است. پستی که به اسدی داده اند، به ساکت هم داده بودند. این پست ها 
مفهومی ندارد. پست هایی که با حکم صادر شده، هیچ کدام دارای اختیارات نیست. در 
سیستم تاج، مسئولیت همراه با امتیازات و اختیارات داده نمی شود، به همین دلیل، 
سیستم معلق بوده و کسی سر جای خود قرار نگرفته است. پست مشاوره ای که تاج به 

اسدی داده، پروین معنایش را خوب می داند!
عابدینی در مورد بیانیه کی روش خاطرنشان کرد: پیش بینی کرده بودم که کی روش 
پس از دیدار با ازبکستان صحبت هایی خواهد کرد و این موضوع را به تاج گفته بودم. وقتی 
دوستان ما جایگاه تعریف شده برای عملکرد و کار ندارند، این اتفاقات قابل پیش بینی بود. 
یاد نگرفته ایم که شادی های مان را تقسیم کنیم، وقتی شکست باشد، این شکست یک 
تیم است و کسی مالک آن نمی شود، اما وقتی شادی باشد، همه سهم می برند و کسی هم 
حاضر نیست دیگری سهم ببرد. متأسفم که اسدی مورد خطاب و عتاب قرار گرفت. یک 
روز درک می کنند که اسدی چه جایگاهی داشته و چه زحماتی کشید. مفت و ارزان آدم ها 

را مورد خطاب و عتاب قرار دادند.
وی با انتقاد از مهدی تاج گفت: آقای تاج! فدراسیون فوتبال را سیاسی، امنیتی و 

غیرفوتبالی کردی، حلقه امنیتی برای خودت درست کردی و این حلقه آن قدر کوچک 
شد که به دو سه نفر محدود شده است. این حلقه شامل تاج، ساکت و اسلامیان است و 
کسی غیر از این سه نفر را نمی بینیم. از برخی ها استفاده ابزاری کرده ایم که متأسفانه بعدها 
برای مان گران تمام خواهد شد. حلقه تصمیم گیرنده اصلی فدراسیون فوتبال این سه نفر 
هستند. چرا دامنه فدراسیون فوتبال قوی تر نمی شود، چرا حضور کفاشیان را کمرنگ تر 
کرده اند؟ چرا نقش هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال کمرنگ شده است؟ چرا هیچ برخوردی 
از سوی هیئت رئیسه صورت نمی گیرد؟ هیئت رئیسه نباید بی قرار و ساکت باشد، اما 

هیئت رئیسه فعلی آرام است و کاری نمی کند.
»حساب و کتاب هایی در فدراسیون می بینم که زیر و رو شده است.«، سرپرست کمیته 
اقتصادی فدراسیون فوتبال با بیان این جمله به تسنیم گفت: الآن در ایران نیستم و پس 
از بازگشتم، حرف هایی خواهم زد. باید از من بپرسند که چرا یک ماه است فدراسیون را 
رها کرده ام. من رفتم که نباشم، رفتم که در این برخوردها و خاله زنک بازی های فدراسیون 
حضور نداشته باشم. واقعاً نمی توان این رفتارها را تحمل کرد. سیستم فدراسیون بد شده 

است. تاج رفیق من است، اما خیلی بد عمل می کند، خیلی!

عابدینی: حلقه سه نفره برای فدراسیون تصمیم می گیرد
ـ اصفهانی«  فدراسیونِ »کی روشی ـ

جمهوری اسلامی ایران!

روند اداره فدراسیون با خواست کارلوس کی روش با تغییر اسدی همچنان ادامه 
دارد.  صبح روز )شنبه( یک بار دیگر فدراسیون فوتبال با تغییر علیرضا اسدی و 
جانشینی محمد رضا ساکت به عنوان سرپرست دبیرکلی فدراسیون فوتبال نشان 
داد روند ۶ساله اداره فدراسیون فوتبال ایران با خواست کارلوس کی روش ادامه دارد 
و آخرین قربانی این سبک مدیریتی دبیرکل فدراسیون فوتبال است. در سالیان اخیر 
حضور کارلوس کی روش در فوتبال ایران که در زمان مدیریت علی کفاشیان در 
فدراسیون فوتبال آغاز شد و با حضور مهدی تاج همچنان ادامه پیدا کرده است شاهد 
هستیم سرمربی پرتغالی تیم ملی به هر دلیلی با هر کسی در مجموعه فوتبال ایران 

به مشکل بخورد، فرد مورد نظر باید از چرخه حذف شود.
کافی است یک بار اتفاقات ۶ساله حضور کی روش در تیم ملی را بررسی کنیم و 
متوجه شویم عباس ترابیان، همه مربیان ایرانی از ابتدای فعالیت او در تیم ملی تا به 
امروز، افشین پیروانی، اسپانسر البسه تیم ملی، مدیر رسانه ای و  آخرین آن دبیرکل 
فدراسیون فوتبال با خواست سرمربی از تیم ملی حذف شدند تا آب در دل سرمربی 
تیم ملی تکان نخورد. البته که تغییرات در کادر فنی باید با نظر سرمربی صورت گیرد 
 ـاما قطعاً تغییرات در فدراسیون نباید با   ـکه در نوع آن هم حرف و حدیث است ـ ـ
نظر سرمربی تیم ملی صورت گیرد. کی روش همیشه و در همه اظهارات تند و تیز خود 
مدعی شده به فکر منافع فوتبال ملی ایران بوده اما روند جریان های بیشتر نشان می دهد 
او بیشتر از همه به منافع خود فکر می کند و هر جریان یا شخصی در این راه قرار بگیرد او 
تیشه را برای زدن ریشه آن جریان و فرد بالا خواهد برد. سبک مدیریت دیکتاتورانه مربی 
پرتغالی تیم ملی در سال ها اخیر دیگر به حالت جنون آمیزی در آمده و به نظر می رسد 
هیچ شخصی نیز جلودار او نخواهد بود. مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان نیز با 
آگاهی از مشکلات کی روش با محمود گودرزی، وزیر سابق ورزش و جوانان در مدت 
تصدی بر مستند وزارتخانه ورزش سعی کرده به نوعی با جانب احتیاط با سرمربی رفتار 
کند تا مبادا به سرنوشت گودرزی دچار شود و با یک بیانیه کی روش، هواداران تیم ملی 
را مقابل خود ببیند. حتی مدارا و به نوعی مماشات با کی روش به حدی در فوتبال ایران 
به اوج خود رسیده که رئیس جمهور با وجودی که به مدال آوران المپیک وقت ملاقات 
نمی دهد اما بعد از صعود تیم ملی به جام جهانی با سرمربی تیم ملی و شاگردانش دیدار 
می کند تا بعدها از سوی کی روش متهم نشود. در اینکه مهدی تاج به عنوان شخص اول 
اداره فدراسیون فوتبال کشور این حق را دارد تا دبیرکل فدراسیون را خودش انتخاب 
کند هیچ شکی نیست اما اینکه این تغییرات با بیانیه بی ادبانه سرمربی تیم ملی نسبت به 
شخص اول اجرایی فدراسیون همراه شود بسیار جای تأسف و تأمل دارد. تغییر اسدی 
در این مقطع زمانی بی احترامی به جایگاه دبیرکلی فدراسیون بود تا دبیر بعدی از ابتدای 
فعالیتش به خوبی بداند تداوم مدیریتی او در این پست به خواست سرمربی تیم ملی 
ارتباط دارد. کی روش بارها هم علیه مدیران بالادستی اش صحبت کرده بود اما برخوردی 
با او نشده است. او ۴۸ ساعت پس از رفتن کفاشیان علیه او هم موضع گرفت. با روندی 
که از ابتدای حضور کی روش در فوتبالمان شاهد آن بودیم و در زمان مدیریت تاج به 
اوج خود رسیده باید این سؤال را از رئیس فدراسیون فوتبال مطرح کرد؛ اگر فرداروزی 
کی روش نخواهد تاج بر سر کار خود حاضر شود تکلیف چه خواهد بود؟ آقای تاج! آقای 

ساکت! آقایان اصفهانی! بترسید از روزی که کی روش علیه شما هم موضع بگیرد.

محمودزاده:

 فقط باشگاه سایپا برای ثبت قرارداد بازیکنانش 
اقدام کرده است

مسئول نقل وانتقالات سازمان لیگ اعلام کرد، فقط باشگاه سایپا برای ثبت  قرارداد 
بازیکنانش جهت حضور در فصل آینده اقدام کرده است. 

فریبرز محمودزاده در مورد ثبت قرارداد  بازیکنان باشگاه های لیگ برتری اظهار 
داشت:  قرارداد بازیکنان با باشگاه ها فقط در کمیته نقل وانتقالات سازمان لیگ 
به ثبت  رسیده و مجوز بازی صادر می شود. همه باشگاه ها باید نسبت به دریافت 
 تأییدیه دبیرکل محترم در این زمینه اقدام کنند، یعنی برای مجوز ثبت قراردادها  از 
کمیته های روابط بین الملل، انضباطی و تعیین وضعیت بازیکنان فدراسیون  فوتبال 
استعلام کنند که در حال حاضر هیچ باشگاهی به جز سایپای تهران  نسبت به 
دریافت این تأییدیه اقدام نکرده است.  مسئول نقل وانتقالات تصریح کرد: اخباری که 
این روزها مبنی بر ثبت  قراردادهای بازیکنان چه بازیکنان ایرانی و چه بازیکنان خارجی 
باشگاه ها در  رسانه ها مطرح شده است در صورتی که مجوز از دبیرکل محترم فدراسیون 
 نداشته باشد، مورد تأیید این سازمان نیست. با توجه به فرصت اندک باقیمانده تا  شروع 
مسابقات لیگ برتر بهتر است باشگاه ها هرچه زودتر نسبت به انجام  مراحل اداری - 

حقوقی خود در فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ جهت ثبت  قرارداد ها اقدام کنند.
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ماهی بخارپز یا آب پز؟
نباید گوشت ماهی به صورت خام مصرف شود و حتماً باید به صورت پخته آن 
را خورد و بهتر آن است که آن را به مدت دو دقیقه جوشاند و آبی که در آن می 
جوشانیم نباید به مصرف دیگری برسد، چون حاوی سموم قابل حل در آب است که 

از بدن ماهی به آب منتقل می شود. 
امروزه افراد اندکی وجود دارند که موادی به نام سیانوتوکسین ها را بشناسند و 
فرایندی که طی می شود تا به بدن انسان می رسد و نیز اثری را که بر اعضای مختلف 
بدن می گذارد را بدانند. همچنین کمتر کسی می داند که این نوع سموم به آب 

منتقل می شوند، همان آبی که در پخت غذا نیز مصرف می شود.
عده ای از پژوهشگران از بخش سم شناسی در دپارتمان مواد غذایی بر روی این 
موضوع متمرکز شده اند. آن ها در بخش سم شناسی پزشکی در دانشگاه سویل، 
پژوهشی را انجام دادند که نشان می دهد بخارپز کردن گوشت ماهی برای دو دقیقه 
آن را تا بیست و شش درصد عاری از نوعی از سم به نام سایلیندروسپرموپسین از 
خانواده سیانوتوکسین ها می کند. در حالی که اگر ماهی را بجوشانیم، هجده درصد 
از این نوع سم از بین می رود و به این معناست که شانس مسمومیت با این نوع سم 
وجود دارد. نتیجه مهم دیگر این است که این نوع سموم زیستی که برای بدن انسان 
بسیار خطرناک و مضر هستند، به آب منتقل می شوند و همین آب در مصارف خانگی 
به خصوص آب آشامیدنی و برای پخت غذا نیز به کار می رود. نتایج این پژوهش در 
مجله کنترل غذا یکی از اثرگذارترین مجلات این حوزه در سطح بین المللی منتشر 
شده است. این پژوهش بر روی ماهی تیلاپیا انجام شده است و نوع سم تجزیه و 
تحلیل شده در این پژوهش سایلیندروسپرموپسین بود. ماریا کامیان و همکارانش 
در این پژوهش می نویسند: »سیانوتوکسین ها توسط گروهی از باکتری ها به نام 
سیانوباکتر تولید می شود که معمولاً در آب تازه وجود دارد. سموم بسیاری وجود دارد 
که لازم است در پژوهش های آتی اثر آن ها بررسی شود و ریسک وجودشان در آب 

و غذای انسان و محیط زندگی دنبال شود.«
نتایج این پژوهش نشان داد که تمرکز بر این نوع سیانوتوکسین بعد از پخت غذا 
هیچ اثری بر سلامت عمومی ندارد که همین مسئله را سازمان بهداشت جهانی نیز 
تائید کرده است. آن ها معتقدند: »نتایج پژوهش ما نشان می دهد که نباید گوشت 
ماهی به صورت خام مصرف شود و حتماً باید به صورت پخته آن را خورد و بهتر 
آن است که آن را به مدت دو دقیقه جوشاند و آبی که در آن می جوشانیم نباید به 
مصرف دیگری برسد، چون حاوی سموم قابل حل در آب است که از بدن ماهی به 

آب منتقل می شود.
قوانین بین المللی چه می گوید

سیانوتوکسین در غذاهای گیاهی ای یافت می شوند که با آب آلوده به این نوع سم 
تهیه شده باشد. همین مشکل در غلات، ماهی، و صدف ها نیز وجود دارد. این سم 
بسیار معمول است و در سراسر جهان وجود دارد می تواند به اعضای بدن مانند کبد، 
کلیه ها، قلب، روده ها و شش ها و نیز مغز آسیب برساند. همین مشکل را در حیوانات 
نیز سبب می شود. در انسان، مسمومیت با آن به صورت عوارضی همچون عفونت 

کبد، سردرد، اسهال، کم آبی بدن، نارسایی کلیه، و...مشاهده می شود. 
سازمان ایمنی غذای اروپا اخیراً گزارشی را منتشر کرده است که در آن به نبود 
پژوهش های کافی درباره این دسته از سموم و وجود آن ها در آب و غذا و نیز ماهی 

ها به همراه ارزیابی دقیقی از میزان سمیت آن ها اشاره شده است.
پژوهشگری که بر روی ارزیابی فنون پخت غذا مانند پخت غذا در مایکروویو کار می 
کند و اثر سیانوتوکسین را در گیاهان بررسی می کند در این زمینه می گوید: »چون 
میزان ریسک خطر وجود این سموم مشخص نیست؛ ادامه یافتن چنین پژوهش هایی 
برای کشف اثرات و نیز وجود آن در غذای انسان ضروری است.« مطالعه اثرات این 
سموم و ویژگی های منحصر به فرد هر کدام از دیگر بخش های این پژوهش است. 

شیر سویا نوشیدنی با خواص فراوان
شاید شما هم جز آن دسته از افرادی باشید که به شیر حساسیت داشته باشید و یا 
اصلًا شیر دوست نداشته باشید. آیا تا به حال شیر سویا مصرف کرده اید؟ طرز تهیه 
شیر سویا را می دانید؟ آیا می دانید شیر سویا چه خواصی دارد؟ مضرات استفاده 
زیاد از شیر سویا را می دانید؟ در مطلب زیر به معرفی خواص و مضرات شیر سویا 

می پردازیم.
شیر سویا چیست و چگونه تهیه می شود؟

با خیس کردن دانه های لوبیای سویا در آب و خرد کردن و فشار دادن سویاهای 
خیس خورده مایعی به دست می آید که شیر سویا نام دارد. شما می توانید در منزل 
نیز آن را تهیه کنید. این ماده غذایی در چین بسیار مصرف می شود. شیر سویا، 
مزه لوبیا می دهد که چینی ها آن را دوست دارند، ولی ممکن است شما این طعم 
را دوست نداشته باشید. البته با روش های خاص در کارخانه می توان این طعم را 
کاهش داد. معمولاً در کارخانه ها برای بهتر کردن طعم شیر سویا از مواد طعم دهنده 
نظیر وانیل، کاکائو، نسکافه استفاده می کنند. معمولاً مدت زمان نگهداری از شیر سویا 

طولانی تر از شیر است.
خواص شیر سویا چیست؟

• شیر سویا منبع غنی از پروتئین است
شیر سویا منبع غنی از پروتئین با کیفیت بالا است و این نوشیدنی ارزشمند نیاز 
بدن را به ۹ اسید آمینه ضروری تأمین می نماید. هر یک فنجان شیر سویا 7 گرم 
پروتئین دارد. این نوشیدنی انرژی خوبی را برای افراد در تمامی سنین فراهم می کند.

• شیر سویا حاوی کلسیم و آهن است
شیر سویا به تأمین نیاز شما به عناصری نظیر کلسیم و آهن کمک زیادی می نماید. 
هر فنجان از این نوشیدنی ارزشمند ۲۹۹ میلی گرم کلسیم دارد که 30 درصد نیاز 
یک فرد بزرگسال را به کلسیم تأمین می نماید. همچنین هر فنجان شیر سویا 1.1 

میلی گرم آهن دارد.
 B12 و B2 نظیر ویتامین B شیر سویا نیاز شما را به ویتامین های گروه •

تأمین می نماید
شیر سویا منبع غنی از ویتامین های B۲ و B1۲ است. تأمین ویتامین B1۲ از برنامه 
غذایی افراد به بدن در ساخت ماده ژنتیک سلول ها، عملکرد طبیعی گلبول های قرمز 
خون و سلامت سلول های عصبی کمک می نماید. یک فنجان شیر سویا 3 میکروگرم 
ویتامین B1۲ دارد. همچنین یک فنجان شیر سویا 5/. میلی گرم ویتامین B۲ و یا 
ریبوفلاوین دارد که 3۹ درصد از نیاز مردان به این ویتامین و ۴۶ درصد از نیاز زنان 
را تأمین می نماید. ویتامین B۲ به تأمین انرژی برای سلول ها کمک می نماید و ماده 

ژنتیکی سلول را از آسیب در امان می دارد.
• شیر سویا سرشار از آنتی اکسیدان ایزوفلاون است

یکی از مهم ترین مزیت شیر سویا وجود ایزوفلاون در آن است. آنتی اکسیدانی که 
در شیر وجود ندارد. این آنتی اکسیدان ارزشمند موجود در شیر سویا از بدن افراد در 
برابر بسیاری از سرطان ها محافظت کرده همچنین در کاهش کلسترول خون، کاهش 

علائم یائسگی و پیشگیری از پوکی استخوان بسیار مؤثر است.
• شیر سویا از بیماری های قلبی و عروقی محافظت می نماید

شیر سویا به دلیل اینکه منشأ گیاهی دارد فاقد کلسترول است و اسیدهای چرب 
موجود در این نوع نوشیدنی از نوع غیراشباع می باشد و نه تنها عاملی برای پیشگیری 
از بیماری قلبی و عروقی به حساب می آید، در کاهش کلسترول خون نیز مؤثر است. 
شیر سویا دوستدار قلب شما است. توصیه می شود برای سلامت سیستم قلبی و 

عروقی خود از این نوشیدنی در برنامه غذایی خود استفاده نمایید.
مضرات استفاده از شیر سویا چیست؟

سویا و تمام ترکیبات مشتق شده از آن مثل شیر سویا حاوی فیتواستروژن هستند 
یعنی ترکیبات گیاهی که مانند هورمون جنسی استروژن در بدن عمل می نمایند. 
همواره توصیه می شود افراد که سرطان سینه و پروستات دارند و یا سابقه خانوادگی 
این نوع سرطان ها را دارند از سویا و مشتقات آن در برنامه غذایی خود زیاد استفاده 
نکنند زیرا ریسک سرطان را به دلیل داشتن ترکیبات شبه استروژنی خود افزایش 
می دهند. همچنین نتایج مطالعات جدید نشان می دهد دریافت زیاد سویا و مشتقات 
آن در مردان باعث بزرگ شدن سینه ها، اختلال در نعوظ و میل جنسی، کاهش 
تعداد اسپرم و تغییرات روحی و روانی را به دنبال دارد. البته این نتایج به تحقیقات 

بیشتری نیاز دارد.
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هوش مصنوعی آهنگ می سازد!

ربات ها خبرنگارها را بیکار می کنند

یک کمپانی آمریکایی موفق به توسعه یک دستگاه 
جدید شده است که با سرد و گرم شدن متناوب در 

داخل کانال گوش، به درمان میگرن کمک می کند.
در پی پژوهشی که محققان در دانشگاه کنت انجام 
داده اند مشخص شده که این دستگاه جدید نقش 
موثری در جهت کمک به بیماران مبتلا به میگرن دارد.

نام  به  روشی  از  استفاده  با  دستگاه  این 
 caloric vestibular""کالریک دهلیزی  "تحریک 
فراهم  را  حرارتی  جریانهای   ،)stimulation)CVS
می کند که اندام های مرتبط با تعادل در گوش داخلی 

را فعال می کنند.
اعتقاد محققان بر این است که فعال شدن این اندام 
به نوبه خود بر فعالیت در مغز، که با شروع میگرن 

مرتبط است اثر می گذارد.
"سیون  شرکت  توسط  که  دستگاه  این 
نورواستیم")Scion NeuroStim( ساخته شده، در یک 
 )Placebo("آزمایش بالینی کنترل شده با "پلاسیبو
یا دارونما و بر روی ۸1 نفر در سراسر ایالات متحده 

و بریتانیا انجام شد. تمام افراد شرکت کننده در این 
پژوهش اغلب ۴ تا 1۴ مورد سردرد میگرنی را در هر 

ماه تجربه می کردند.
پلاسیبو )Placebo( یا دارونما به معنی »من خوب 
خواهم شد« به استفاده از روش های درمانی تلقینی 

گفته می شود که می تواند با فریب بیمار، اثر مثبتی 
در روند بهبودی وی داشته باشد. اثر درمانی که از به 
کار بستن چنین روش هایی حاصل می شود را نیز اثر 

پلاسیبو می نامند.
اما افرادی که در گروه غیر دارونما قرار داشتند از 
دستگاه CVS برای ۲0 دقیقه در روز و در یک دوره 

سه ماهه استفاده کردند.
این دستگاه شامل گوشواره های آلومینیومی است 
که بر روی هدفون های پلاستیکی نصب شده و جریان 

واقعی را به گوش می رسانند.
گفتنی است که دستگاه جدید از راه دور کنترل و 
نیرودهی می شود. در پایان این سه ماه مشخص شد 
گروهی که از این دستگاه استفاده کرده بودند به طور 
متوسط   3.۶ روز کمتر در ماه به میگرن دچار می شدند 
و این در حالی بود که گروه دارونما فقط 0.۹ روز 

کاهش درد را تجربه کردند.
 علاوه بر این، افراد درمان شده با دستگاه نیاز کمتری 

به استفاده از دارو داشتند.

درمان میگرن با یک دستگاه داخل گوش

ربات های هوشمند به زودی می توانند به جای خبرنگاران خبر و گزارش تنظیم 
کنند و بخش بزرگی از فعالان این بخش را بیکار کنند.

این روزها مشاغل اندکی از گزند روبات های هوشمند و رایانه های مجهز به هوش 
مصنوعی در امان مانده است. گوگل چندی قبل ۸05 هزار یورو بودجه به اجرای 
طرحی موسوم به »گزارشگران و داده و روبات ها« یا رادار اختصاص داد که هدف از 
اجرای آن طراحی ربات های خبرنگار بود که بتوانند هر ماه 30 هزار خبر و گزارش 
برای استفاده رسانه های محلی منتشر کنند. حال انجمن مطبوعات انگلیس از اجرای 
چنین طرحی استقبال کرده و قصد دارد از ربات های یاد شده برای تولید خبر در 
 Urbs انگلیس و ایرلند بهره بگیرد. بدین منظور این انجمن با مجموعه خبری نوپای
Media همکاری خواهد کرد تا در نهایت تولید اخبار با استفاده از توانایی روبات ها به 
منظور استفاده صدها رسانه عملیاتی شود. استفاده کامل از رادار در مطبوعات محلی 
از سال ۲01۸ آغاز خواهد شد و ربات ها قادر به تولید انبوهی از اخبار با موضوعات 
 Language Generation مختلف خواهند بود. این ربات ها از نرم افزاری موسوم به
NLG(( برای این کار استفاده خواهند کرد. اخبار تولید شده توسط این ربات ها توسط 
5 انسان بررسی و ویرایش خواهند شد. برای تولید این اخبار از اطلاعات دریافتی از 
ادارات دولتی، مقامات محلی، شرکت های خصوصی و ... استفاده می شود. کارشناسان 
معتقدند اگر چه ربات های تولید خبر می توانند شغل خبرنگاری را به چالش بکشند، 
اما نباید تصور کرد آنها در آینده قادر به تهیه گزارش های تحلیلی و تحقیقی پیچیده 

بوده و بتوانند شغل مذکور را به طور کامل حذف کنند.

مسواک "Amabrush" قادر است تا در کمتر از 10 ثانیه همه دندان های فرد را 
مسواک کرده و تمیز کند.

آیا تمایل دارید که تنها در ۶ ثانیه دندان های خود را مسواک کنید؟
مسواک جدید شرکت "بلیزدنت" تحت عنوان "Amabrush" این امکان را به 
شما می دهد که با قرار دادن این مسواک مخصوص در دهان بدون متحمل شدن 

کوچکترین زحمتی همه دندان های شما تمیز شود.
در واقع قطعه اصلی "Amabrush" یک موتور الکتریکی است که به صورت 
آهنربایی به مسواک مخصوص متصل شده و دندان ها را تمیز می کند. بنابراین 

می توان از یک موتور روی چندین مسواک بهره برد.
این مسواک مخصوص از یک دهان گیر سیلیکونی ضد باکتری با ردیف های متعدد 
تمیزکننده نرم تشکیل شده است. سپس هنگام اتصال موتور این ردیف ها شروع به 

لرزش با فرکانس های مختلف می کند. همزمان مقدار مشخصی خمیردندان که در 
یک کپسول مخصوص قرار دارد، از میکروکانال های تعبیه شده در ساختمان این 

مسواک به دهان تزریق می شود.
پس از چند ثانیه تنها کاری که لازم است انجام دهید، این است که مسواک را 
از دهان خارج کرده، دهانتان را بشویید. سپس مسواک را از موتور جدا کرده و کنار 

بگذارید.
این مسواک توسط دندانپزشکان توصیه می شود. البته دهان گیرهای این مسواک 
متناسب با ساختار دهان هر فرد طراحی نمی شود و باید هر سه تا ۶ ماه تعویض شود 

که حدود 7 دلار هزینه در بر خواهد داشت.
موتور الکتریکی این مسواک به صورت بی سیم شارژ می شود و با هر بار شارژ تا یک 

ماه کار می کند. قیمت این دستگاه در حال حاضر ۹0 دلار است.

مسواکی که کمتر از 1۰ ثانیه همه دندان ها را تمیز می کند

ساخت دستگاه تنظیم اتوماتیک اکسیژن برای بیماران تنفسی در کشور

محققان سوئیسی با کمک هوش مصنوعی الگوریتم رایانه ای ساخته اند که می تواند 
به تنهایی در ژانرهای مختلف آهنگسازی کند.

محققان سوئیسی الگوریتم رایانه ای ساخته اند که پس از گوش دادن به بیش از ۲ 
هزار آهنگ، می تواند موسیقی جدیدی را در ژانرهای مختلف بسازد. هرچند موسیقی 
ساخته شده کیفیت عالی ندارد اما با نسخه های آتی آن می توان آهنگ هایی با 
کیفیت رقابتی تر ساخت. فلوریان کلمبو از دانشگاه تحقیقاتی EPFL  در لوزان  یکی 
از سازندگان این الگوریتم است. او دراین باره می گوید:  این الگوریتم که »آهنگساز 
مصنوعی عمیق« نام گرفته می تواند ملودی های کاملی را از ابتدا تا انتها بسازد. فرایند 
تولید آهنگ این الگوریتم شبیه فرایند مغز انسان  هنگام زمزمه کردن و یادگرفتن 
هر ملودی است.  این سیستم طوری آموزش داده شده تا ملودی ها را بررسی کند. 
درهمین راستا محققان با ۲15۸ آهنگ به این سیستم آموزش داده است. سیستم 
به طور خودکار فراز و فرود هر نت و همینطور نت بعدی را پیش بینی می کند. 
هنگامیکه این سیستم بتواند 50 درصد فراز و فرود نت و ۸0 درصد مدت زمان نت 
را در یک آهنگ تشخیص دهد، عملیات آموزش را تکمیل می کند و سپس فرایند 
ساخت آهنگ را آغاز می کنند. این  آهنگساز  مجموعه ای از نت ها را از ابتدا تا انتها 
می سازد.   در حال حاضر این سیستم فقط آهنگ هایی با یک ابزار موسیقی می سازد 
اما سازندگان آن امیدوارند به تدریج آهنگسازی با یک ارکستر کامل را به آن بیاموزند.

دانشجوی دکترای پرستاری دانشگاه علوم بهزیستی 
و توانبخشی، موفق به ساخت دستگاه تنظیم و کنترل 

اتوماتیک اکسیژن برای بیماران تنفسی شد.
محمدجواد حسین آبادی فراهانی درباره دستگاه تنظیم 
اتوماتیک اکسیژن برای بیماران تنفسی، گفت: "فلومتر 
دیجیتال " )دستگاه اختراع شده( به صورت اتوماتیک به 
بیماران تنفسی کمک می کند تا بر اساس شرایط تنفسی و 

نیازشان، میزان اکسیژن لازم را دریافت کنند.
با  افزود:  دستگاه،  این  کارکرد  اهمیت  ره  ا درب وی 
دستگاه های معمولی، چون تنظیم و کنترل اکسیژن 
انجام می شود، لذا ممکن است که  به صورت دستی 
بیمار بیش از نیاز خود، اکسیژن دریافت کند و با خطر 
مسمومیت اکسیژن روبه رو شود و یا کمبود اکسیژن در 
وضعیت تنفسی او اختلال به وجود آورد، بنابراین وجود 

سیستمی که بتواند اکسیژن را بر اساس نیاز واقعی بیمار 
تنظیم و کنترل کند، بسیار حائز اهمیت است.

به گفته حسین آبادی فراهانی، این درحالی است که 
با وجود دستگاه "فلومتر دیجیتال"، بیمار و اطرافیان 
او اطمینان خواهند داشت که میزان دریافت اکسیژن 
توسط بیمار، با توجه به شرایط جسمی و نیاز تنفسی او 
تنظیم می شود، ضمن آنکه با نوسانات تنفسی بیمار نیز 
بصورت خودکار همراهی کرده و از خطاهای انسانی که 
سبب اختلالات تنفسی یا مسمومیت اکسیژن خواهد شد، 
پیشگیری می کند. این مخترع جوان درباره عملکرد این 
دستگاه گفت: ورودی به فلومتر که به نام " پالس اکسیمتر 
" در بازار موجود است، به انگشت بیمار وصل می شود و 
اطلاعات مربوط به شرایط جسمی بیمار که همان اشباع 
هموگلوبین از اکسیژن است، از طریق پالس اکسیمتر به 

دستگاه اعلام می شود. وی افزود: اطلاعات وقتی به دستگاه 
فلومتر دیجیتال می رسد، دستگاه بر اساس این اطلاعات، 
میزان اکسیژن دریافتی بیمار را به صورت اتوماتیک، تنظیم 
و کنترل می کند. حسین آبادی فراهانی با اشاره به دیگر 
قابلیت های اختراع خود، اظهار کرد: صفحه دیجیتال 
فلومتر اختراع شده، میزان اشباع هموگلوبین بیمار را به 
صورت دیداری نیز نشان می دهد، ضمن آنکه وضعیت 
ضربان قلب بیمار نیز روی این صفحه قابل مشاهده است.

شده،  اعلام  قابلیت های  تمام  کنار  در  ود:  ز اف وی 
هشداردهنده ای نیز روی دستگاه نصب شده که اگر به هر 
دلیل، جریان اکسیژن برای بیمار قطع شود، هشداردهنده 
به صورت صوتی اعلام خطر کرده و به اطرافیان بیمار 
هشدار می دهد.  وی در عین حال تصریح کرد: تمام 
فعالیت این دستگاه و قابلیت های آن، سبب نشده که 
دستگاه را نتوان بصورت دستی تنظیم و کنترل کرد، بلکه 
این امکان نیز برای دستگاه اختراع شده وجود دارد تا در 
صورت لزوم، تنظیم و کنترل میزان اکسیژن دریافتی بیمار، 
بصورت دستی انجام شود.  این دانشجوی دکترای رشته 
پرستاری دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی تاکید کرد: 
زمانی که شاهد کمبود نیروی پرستار در بیمارستان ها و 
مراکز درمانی هستیم و در منزل نیز اکثریت بیماران از 
وجود نیروی متخصص در کنار خود بی بهره اند، دستگاه 
اختراع شده با عملکرد اتوماتیکش، این کمبود را جبران 
کرده و با میزان اکسیژن حساب شده ای که به بیمار 

می دهد، به سلامتی او کمک می کند.

پیچ خوردگی قوزک پا شایع ترین آسیب مچ پا محسوب می شود. این آسیب دیدگی زمانی 
رخ می دهد که یک یا تعداد بیشتری از رباط ها دچار کشیدگی، پیچ خوردگی یا پارگی 
می شوند. در یک پیچ خوردگی جزئی، فیبرهای درون رباط کشیده می شوند، اما در موارد 

جدی تر، رباط ممکن است دچار پارگی شود. 
 بیشتر پیچ خوردگی های جزئی قوزک پا می توانند در خانه درمان شوند، اما مواد 
جدی تر نیازمند توجه پزشکی هستند و ممکن است به انجام عمل جراحی نیز نیاز باشد. اگر 
درباره شدت پیچ خوردگی دچار تردید هستید، باید برای انجام تصویربرداری پرتو اکس به 

بیمارستان مراجعه کنید. 
در پی چه چیزی باید بود: 

در یک آسیب دیدگی شدید، ممکن است قادر به تحمل وزن خود روی پای آسیب دیده 
نباشید. 

درد در مفصل و اطراف آن احساس می شود. شما ممکن است به واسطه درد دچار غش 
و ضعف شوید. 

تورم، و بعدا کبودی در اطراف مفصل دیده می شود. 

روند درمان را فراموش نکنید: استراحت، کمپرس سرد، اعمال فشار، بالا نگه داشتن 
به پا استراحت دهید 

شما باید بلافاصله فعالیتی را که موجب آسیب دیدگی شده است را متوقف کنید، بنشینید، 
و به قوزک خود استراحت دهید. پا را بالاتر از سطح بدن قرار دهید. 

از کمپرس سرد استفاده کنید
قوزک پای خود را با استفاده از کمپرس یخ خنک کنید تا درد و تورم کاهش یابد. در 
حالت ایده آل، یک کیسه یخ را در یک پارچه یا حوله پیچیده و آن را روی قوزک پای 
خود قرار دهید. یخ را به صورت مستقیم روی پوست قرار ندهید، زیرا ممکن است موجب 
سوختگی پوست در اثر سرما شود. اجازه دهید کمپرس یخ به مدت ۲0 دقیقه در همان 

حالت باقی بماند. 
اعمال فشار را فراموش نکنید

در صورتی که کمپرس کوچک است اجازه دهید در همان مکان باقی بماند یا با استفاده 
از یک پارچه نرم قوزک پای خود را ببندید. با استفاده از یک باند کشی مقداری فشار روی 
ناحیه تحت تاثیر قرار گرفته اعمال کنید تا به محدود کردن تورم کمک کند. این کار باید از 

انگشتان پا تا بالای قوزک پا و نزدیک زانو انجام شود. 
قوزک پا را بالا نگه دارید

قرار دادن قوزک پا در سطحی بالاتر از کفل به پیشگیری از تورم و حصول اطمینان از 
استراحت پا کمک می کند. اگر آسیب دیدگی جدی به نظر می رسد به بیمارستان مراجعه 

کنید. 
گردش خون را بررسی کنید

اطمینان حاصل کنید که بانداژ بیش از اندازه تنگ نباشد. ناخن یکی از انگشت 
های پا را تا زمانی که سفید شود، فشار دهید، سپس آن را آزاد کنید. رنگ ناخن باید 
بلافاصله به حالت عادی بازگردد. اگر این گونه نشد، بانداژ بیش از اندازه تنگ بسته شده 
است. آن را باز کرده و باندپیچی را دوباره انجام دهید. هر 10 دقیقه یک بار شرایط را 

بررسی کنید. 
هر دو تا سه ساعت یک بار از کمپرس سرد استفاده کنید

بانداژ را هنگام شب باز کنید و زمانی که کمپرس یخ روی محل آسیب دیده قرار دارد به 
خواب نروید.

پیچ خوردگی قوزک پا و کمک های اولیه برای آن 

وبا و راه های پیشگیری و درمان آن
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معاون برنامه ریزی سازمان صنایع کوچك  در قم  تاکید کرد

استقرار واحدهای تولیدی در شهرک های صنعتی 
معاون برنامه ریزی سازمان صنایع کوچك برعملیاتی شدن تفاهم نامه این سازمان 

با صنوف کشور بر استقرار واحدهای تولیدی در شهرك های صنعتی تاکید کرد. 
فرشاد مقیمی در جلسه هیئت مدیره شرکت شهرك های صنعتی قم با اعلام این 
مطلب اظهارداشت: تفاهم نامه های منعقده سازمان صنایع کوچك وشهرك های 

صنعتی ایران با سایر دستگاه ها بایستی به صورت ویژه در استانها اجرایی شود.
وی با اشاره به تفاهم نامه این سازمان با اتاق اصناف و مرکز امور اصناف کشور 
گفت: یکی از تفاهم نامه های این سازمان با اصناف کشور با هدف استقرار صنوف 
تولیدی در شهرك ها و نواحی صنعتی و برخورداری ایشان از مزایا و حمایت های 
سازمان صنایع کوچك در این راستا است که بایستی به صورت جدی پیگیری شود.

معاون برنامه ریزی سازمان صنایع کوچك با اشاره به تجربیات موفق استان قم در 
استقرار صنوف درودگری وتلاش برای استقرار بنکداران و صنف سوهان در شهرك 
های صنعتی تصریح کرد: در این خصوص اقداماتی در استان صورت گرفته ولی 
ظرفیت صنوف تولیدی قم بیش از اقدامات صورت گرفته است و لازم است در 

انجام آن تسریع شود.
وی اضافه کرد: استقرار صنوف تولیدی در شهرك های صنعتی نیز می بایست به 
صورت گروهی و در قالب مجتمع های مشخص باشد و از پراکندگی آنها جلو گیری 

شود تا امکان ارائه خدمات و تسهیلات به سهولت انجام شود.
امیر طیبی نژاد مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم نیز در این نشست 
با اشاره به دستاوردهای این شرکت در استقرار صنوف تولیدی در شهرك های 
صنعتی اظهارداشت: بعد از حضور صنوف درودگری در شهرك صنعتی ثامن 
الائمه)ع( و استقبال بنکداران برای استقرار در شهرك صنعتی شهاب بدنبال آن 
هستیم تا فعالان خوشه های کسب و کار را در شهرك های صنعتی مستقر نماییم.

مدیرکل دامپزشکی استان قم :

بیماری تب مالت در قم کاملاً کنترل شده است
 مدیرکل دامپزشکی استان قم با بیان اینکه بیماری های سل و تب مالت در قم 
کاملًا کنترل شده است، گفت: شهروندان هنگام خرید گوشت باید به وجود مهر 

دامپزشکی دقت کنند. 
محمد مهدی رفیعی به برخی از بیماری های مشترکی که در قم مشاهده شده 
است ابراز کرد: این استان در زمینه برخی از بیماری ها مانند آنفلوآنزای فوق حاد 
پرندگان و مشمشه کاملًا پاک است و طی ۲0 ساله اخیر هم تاکنون موردی از 
بیماری سیاه زخم در قم مشاهده نشده است و بیماری های سل و تب مالت هم در 
این استان کاملًا کنترل شده است و دام های استان هر ساله واکسن های لازم در 

این زمینه را دریافت می کنند.
رفیعی به بیماری هاری نیز اشاره و بیان کرد: این بیماری ها یکی از بیماری های 
مشترک بین انسان و حیوان است که از کشنده ترین نوع بیماری ها بوده و علت آن 

هم گزش حیوانات هار است.
وی ادامه داد: در حیاط وحش طبق بررسی های صورت گرفته گربه، سگ، روباه 
و گرگ از جمله حیواناتی هستند که بیماری هاری در آن ها مثبت بوده و چنانچه 
حیوانی از این گونه ها دارای این بیماری باشد و انسان را گزیده و یا خراش دهد باید 
فوراً اقدامات درمانی صورت گیرد و هر زمان که انسانی توسط این حیوانات گزیده 

و یا خراش برداشت باید فوراً به مراکز درمانی مراجعه کند.
مدیرکل دامپزشکی استان قم ادامه داد: چنانچه اقدامات لازم درباره این بیماری 
صورت نگیرد و واکسیناسیون های به موقع انجام نشود این بیماری درمانی نداشته 
بیماری  این  از  پیشگیری  راستای  باعث مرگ می شود. وی عنوان کرد: در  و 
واکسیناسیون سگ های گله به شکل رایگان صورت می گیرد و در سال گذشته 5 
هزار قلاده سگ در قم واکسیناسیون شده اند و دامپزشکی هم این آمادگی را دارد 
که با مراجعه صاحبان سگ ها برای حیوانات آن ها شناسنامه صادر کرده و آن ها 
را قلاده دار کند. رفیعی در خصوص سگ های ولگرد هم با بیان اینکه در شهرها 
متولی جمع آوری این سگ ها شهرداری و در روستاها دهیاری ها هستند، گفت: 
کمیته ای در فرمانداری تشکیل شده که مقرر شده است بعد از جمع آوری سگ ها 
آن ها را در محلی نگهداری کنند تا سگ هایی که قابل استفاده هستند درمان و 
عقیم شده و پس آن فروخته شوند و آن ها هم که قابلیت استفاده ندارند بعد از 

بیهوشی معدوم شوند.
وی ادامه داد: هفته گذشته یک مورد هاری یک قلاده روباه در بخش جعفریه 
مثبت اعلام شد که اقدامات لازم برای واکسیناسیون و سم پاشی در محل اعلام 

شده صورت گرفت.
مدیرکل دامپزشکی قم در باره اقداماتی که در کشتارگاه به منظور جلوگیری 
از بروز بیماری صورت می گیرد اشاره و عنوان کرد: تمام لاشه های کشتارگاه و 
همچنین دام زنده ای که به این مکان ها منتقل می شوند مورد بازرسی دائم و کامل 
قرار می گیرند و در طول سال مواردی از گوشت و آلایش های غیر قابل استفاده 

شناسایی می شوند که معدوم می شود.
وی با تأکید بر اینکه شهروندان باید از هرگونه کشتار خارج از کشتارگاه پرهیز 
کنند عنوان کرد: هنگام خرید گوشت باید به وجود مهر دامپزشکی بر روی لاشه 

گوشت دقت شده و گوشت هم را هم از مراکز معتبر خریداری شوند.
مدیرکل دامپزشکی قم با بیان اینکه شهروندان می توانند گزارش های تخلفات 
را با شماره تلفن های 151۲ یا 3۶۶3۸۲71-0۲5 اطلاع دهند اطلاع دهند بیان 
داشت: محصولات لبنی هم از جمله مواردی است که باید در خرید آن ها توجه 

ویژه داشت.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم خبرداد

آغاز مرمت کاروانسرای سنگی محمد آباد کاج 
 مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم از آغاز عملیات 
مرمت کاروانسرای سنگی محمد آباد کاج در استان قم با هزینه ای بالغ بر یک 

میلیارد و پانصد میلیون ریال خبر داد. 
عیسی رضایی با بیان اینکه امسال شاهد مرمت بناهای تاریخی متعددی در 
استان قم هستیم، افزود: در راستای اجرای مرمت ابنیه تاریخی استان قم، مقارن 
خرداد ماه سال جاری عملیات فاز جدید مرمت کاروانسرای سنگی محمدآباد کاج 
با هزینه ای بالغ بر یک میلیارد و پانصد میلیون ریال آغاز شد.وی ادامه داد: یکی از 
بناهای شاخص در استان قم کارونسرای سنگی کاج  محمد آباد است و  عملیات 

مذکور در ادامه مرمت های انجام شده در سنوات گذشته می باشد.
مدیرکل میراث فرهنگی قم با اشاره به آغاز  عملیات مرمت این اثر اضافه کرد: 
تعمیرات شامل احداث پشت بند، آوار برداری، اجرای تاقهای آجری و سنگی، 
مرمت حفره های موجود می باشد و شمع گذاری های فنی این کارونسرا از دیگر 

بخش های مرمت این بنای شاخص تاریخی است.
وی افزود: این کاروانسرا در مسیر جاده بزرگ خراسان که شمال شرق ایران 
را به جنوب غرب پیوند می داد، واقع است. کاروانسرای سنگی محمد آباد کاج به 
شکل چهار ایوانی با حصارهای عظیم سنگی و هشت برج دیده بانی و مستحکم از 

.ـ ق بازمانده است. سده های پنجم و ششم ه
رضایی گفت: در ساخت کاروانسرا از لاشه سنگ های کوه استفاد ه شده است 
و این کاروانسرا با مساحت 1۲۶10 متر مربع یکی از بزرگ ترین و باشکوه ترین 
بناهای تاریخی استان قم به شمار می رود.وی گفت: کاروانسرای سنگی مربوط به 
دوره سلجوقی است و در شهرستان قم، بخش مرکزی، در روستای محمدآباد واقع 
شده است. این اثر در تاریخ ۹ آبان 1377 با شماره ثبت ۲13۸ به عنوان یکی از 

آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.

دندانسازی غیرمجاز در قم پلمب شد
یک واحد دندانسازی غیرمجاز و فاقد مدرک که در امر پزشکی مداخله می کرد، 

توسط دانشگاه علوم پزشکی قم پلمب شد. 
به گزارش دانشگاه علوم پزشکی قم، مداخله در امور پزشکی یکی از مواردی است 
که متأسفانه در سطح کشور همواره بیماران با آن مواجه هستند و استان قم نیز از 

این موضوع مستثنی نیست.
به منظور جلوگیری از این مداخله ها و همچنین برخورد با این موضوع واحد 
مدیریت نظارت و اعتبار بخشی در معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی قم همواره 
فعال بوده و با سرکشی های پی در پی به صورت آشکار و پنهان در راستای مقابله 

با این مداخلات می کوشد.
در جدیدترین بررسی های صورت گرفته، یک واحد غیر مجاز و مداخله گر در 
امور دندانسازی و دندانپزشکی که به صورت کاملا غیربهداشتی و فاقد مدارک اداره 

می شد، پلمب شد.
این واحد در یکی از مناطق شهری قم مستقر بود که فرد دندانساز و دندانپزشک، 
بدون هیچ گونه مدرک پزشکی و با جعل برخی عناوین، اقدام به درمان غیرمجاز 

مردم می کرد.
این واحد با دستور مقام قضایی و با حضور نیروی انتظامی، توسط کارشناسان 

جوزه مدیریت نظارت و اعتبار بخشی دانشگاه علوم پزشکی قم پلمب شد.

مهدی احمدی

خانواده از مهم ترین نهادهای اجتماعی است که استحکام 
بنیان های آن برای برخورداری از جامعه ای پویا و با نشاط 
ضروری به شمار می رود. به همین جهت می توان با آموزش 
در دوره کودکی و نهادینه کردن باورها و ارزش های درست 
این نهاد  تاثیر بسزایی در سلامت و تحکیم  در کودکان 
گذاشت و اینگونه سلامت روانی و اجتماعی افراد را تضمین 

کرد. 
خانواده به عنوان نخستین کانونی که فرد در آن قرار 
می گیرد، اهمیت زیادی در زندگی و آینده او دارد. به همین 
دلیل بیشترین تأثیرهای محیطی فرد از محیط خانواده است 
و تأثیرپذیری فرد از دیگر محیط ها نیز به خانواده مربوط می 
شود. در نتیجه این نهاد بخش مهمی از سرنوشت انسان را 
پایه گذاری می کند و در تعیین سبک و خط مشی زندگی 

آینده، اخلاق، سلامت و عملکرد فرد نقش اساسی دارد. 
همین تاثیرگذاری باعث شده است تا به تحکیم بنیان 
های خانواده توجه اساسی شود و این مهم بر آموزش در 
سنین کودکی تاکید دارد. باید دانست آموزش به وسیله 
نهادهای مختلف همچون خانواده، مهد کودک، مدرسه و 
دیگر محیط های جامعه انجام می گیرد. البته آموزش در 
سال های نخست زندگی بهتر است که در خانواده انجام 
پذیرد و کودک در کنار خانواده خود باشد چرا که کودکان 
در این سن دلبستگی زیادی نسبت به پدر و مادر خود دارند 
و آموزش در محیط خانواده می تواند بنیان خانواده را تحکیم 

بخشد و در آینده فرد تاثیرگذار باشد.
اهمیت آموزش در سنین کودکی و تاثیرگذاری آن در 
تحکیم بنیان خانواده باعث شد تا پژوهشگر گروه اطلاع 
رسانی ایرنا با »فاطمه قاسم زاده« عضو انجمن حمایت از 
حقوق کودکان، عضو کمیته پیشگیری و کاهش کودک 
آزاری وزارت بهداشت و مشاور خانواده به گفت وگو بپردازد.
** آموزش در سنین کودکی؛ آماده سازی برای 

زندگی آینده
قاسم زاده نقش مقوله ازدواج را در تحکیم بنیان خانواده 
مهم دانست و گفت: این امر خود نیز با آموزش در سنین 
کودکی ارتباط دارد. ازدواج نخستین پایه خانواده محسوب 
می شود که باید در شرایط و تصمیم گیری های صحیح 
انجام پذیرد. به همین دلیل دختر و پسر پیش از ازدواج باید 
تا میزانی نسبت به یکدیگر شناخت داشته باشند و به تفاهم 
برسند زیرا بیشتر اعتقادها، باورها و تفکرها در دوره کودکی 
و در زمان رشد افراد شکل می گیرد و پس از ازدواج نمی 
توان آنها را به نسبت زیادی تغییر داد. به همین دلیل باید به 

آموزش در کودکی بسیار توجه داشت زیرا نقش مهمی در 
شکل گیری افراد و آمادگی آنان برای زندگی آینده و تحکیم 

بنیان خانواده دارد.
** عوامل تاثیرگذار در آموزش کودکان 

عضو انجمن حمایت از حقوق کودکان با اشاره به عوامل 
تاثیرگذار در آموزش خردسالان و تحکیم بنیان خانواده 
اظهار داشت: عوامل متعددی در آموزش این قشر از جامعه 
نقش دارند که یکی شخصیت کودک است؛ چرا که آنها 
دارای شخصیت های متفاوتی هستند و به همین نسبت هم 
نیاز به آموزش های متفاوت دارند. خانواده نیز یکی دیگر از 
عواملی است که نقش تعیین کننده ای در آموزش کودکان و 
تحکیم بنیان خانواده دارد زیرا خردسالان بیشتر وقت خود را 
در این نهاد و در کنار افراد خانواده سپری می کنند، از این رو 
شخصیت کودک در سایه آموزش خانواده شکل می گیرد. 
جامعه نیز یکی دیگر از محیط هایی است که در آموزش در 
دوره کودکی تاثیر مهم و قابل اعتنایی دارد که خود شامل 
محیط های عمومی و مکان های رسمی همچون مدرسه و 

مهد کودک می شود.
وزارت  آزاری  و کاهش کودک  پیشگیری  عضو کمیته 
بهداشت در ادامه افزود: بنابراین سه عنصر شخصیت، خانواده 
و جامعه نقش مهمی در آموزش در دوره کودکی و تحکیم 

بنیان خانواده دارند. به همین دلیل هماهنگی این سه عنصر 
برای آموزش می تواند یکی از مقوله هایی باشد که بایستی 
به صورتی صحیح انجام گیرد. اگر اختلالی در یکی از این 
عنصرها پیش آید می تواند سبب بروز اختلال هایی در افراد 
شود که این امر به نوبه خود در آینده شخص و خانواده وی 
اثرگذار است و همین امر بنیان خانواده را در معرض خطر 
قرار می دهد. برای نمونه اگر یک نوع رفتار در جامعه به 
کودک آموزش داده شود و همان رفتار کودک در خانواده و 
مدرسه با مخالفت همراه باشد می تواند در شخصیت کودک 

اختلال ایجاد کند.
** آموزش به خانواده ها؛ پیش شرط تحکیم بنیان 

این نهاد
این مشاور خانواده نقش پدر و مادر در آموزش کودک 
و تحکیم بنیان خانواده را مهم ارزیابی کرد و یادآور شد: 
کودکان به سبب اینکه بیشترین وقت خود را در خانه سپری 
می کند از خانواده به ویژه پدر و مادر تاثیر زیادی می پذیرند. 
به همین دلیل نیاز است تا پدران و مادران به آموزش های 
صحیح اشراف داشته باشند تا بتوانند این این مقوله را به 
کودکان خود منتقل کنند تا آنان شرایط لازم را برای آینده 

و تحکیم بنیان خانواده به دست بیاورند. 
وی در ادامه افزود: اگر این آموزش ها به پدر و مادر داده 

شود آنها می توانند به میزان زیادی تاثیرهای منفی محیط 
های دیگر در شخصیت کودک را از میان ببرند و فرزند 
خود را برای جامعه پذیری و به دنبال آن تحکیم بنیان 
خانواده مهیا کنند. از این رو بیشترین سرمایه گذاری باید 
بر روی آموزش پدران و مادران شود تا بتوانند به گونه ای 
صحیح کودکان خود را آموزش دهند و اینگونه بنیان خانواده 

مستحکم شود.
**فقر عاطفی در کودکی زمینه ساز اختلال در 

نهاد خانواده
قاسم زاده فقر عاطفی را از عوامل تاثیرگذار در شخصیت 
کودک دانست و تصریح کرد: خانواده هایی که اختلاف های 
خود را در حضور کودکان مطرح می کنند باعث می شوند 
تا فرزند آنها با فقر عاطفی روبرو شود و همین امر نیز مانعی 
برای ارتباط درست کودک با خانواده است که باعث اختلال 
در آموزش کودک و تحکیم بنیان خانواده می شود. بنابراین 
رشد اخلاقی و عاطفی کودک اگر به شکل صحیح صورت 
نگیرد، در آینده او تاثیر منفی می گذارد زیرا ارتباط وی را 
با افراد و جامعه کم می کند و سبب می شود که بسیاری از 
تصمیم های مهم زندگی به ویژه در دوره نوجوانی را بدون 
مشورت با دیگران بگیرد که ممکن است این تصمیم ها غلط 

باشد و نهاد خانواده آسیب وارد کند.
**فرهنگ سازی خانواده؛ پیش شرط تحکیم بنیان آن

عضو انجمن حمایت از حقوق کودکان با اشاره به فرهنگ 
سازی و آموزش در خرسالی به منظور تحکیم بنیان خانواده 
را مهم عنوان کرد و اظهار داشت: نخست باید اعضای خانواده 
را نسبت به تحکیم بنیان های این نهاد هوشیار کرد زیرا 
وقتی خانواده نسبت به بنیان های خود آگاهی کسب کند، 
آموزش های سنین کودکی نیز به خوبی صورت می گیرد به 
همین دلیل باید گفت، آگاهی نسبت به بنیان های خانواده 

با آموزش در سنین کودکی ۲ امر موازی به شمار می رود.
وزارت  آزاری  و کاهش کودک  پیشگیری  عضو کمیته 
باید  خانواده  به  آموزش  امر  در  گفت:  پایان  در  بهداشت 
به محورهایی که سبب تحکیم بنیان آن می شود، توجه 
اساسی داشت و این امر هم بدون فرهنگ سازی امکان پذیر 
نیست. در بسیاری از مواقع زوج هایی که تشکیل خانواده می 
دهند خیلی زود صاحب فرزند می شوند و به دلیل اینکه در 
کودکی به خوبی آموزش ندیده اند، نسبت به تحکیم بنیان 
خانواده آگاه نیستند و نمی توانند این مهم را به کودکان 
منتقل کنند. به همین دلیل در امر آموزش های پیش از 
ازدواج باید بر روی آگاهی نسبت به بنیان های خانواده 
تمرکز اساسی داشت تا زوج های جوان توانایی انتقال این 

آموزش ها را به فرزندان خود کسب کنند. 

تحکیم بنیان خانواده با آموزش در دوره کودکی 

خیلی چیزهای زیبا در زندگی ما هستند که با هیچ رنگ و لعاب و آرایشی امکان پذیر 
نیست . مردم بر اساس ظاهر افراد درباره آنها قضاوت می کنند، فرهنگ عوام و رسانه های 
اجتماعی براین قضاوت مهر تایید می زند و در کمال تاسف، تجارت جهانی لوازم آرایش 
برای کسب درآمد روزافزون، تاثیر معجزه آسای محصولات خود پیش و پس از استفاده 
را در بوق و کرنا کرده و به تبلیغ این محصولات می پردازد. اما واقعیت چیز دیگری است، 
زیبایی حقیقی چیزی در ورای رنگ رژلب، ریمل و سرخی رژگونه شما، نهفته شده است. 
این 7 فاکتوری که در زیر به آنها خواهیم پرداخت، چنان تاثیر شگرفی بر زیبایی شما 

دارد که محال است آرایش بتواند به گرد پای آن برسد. 
1. اشتیاق

یک زن بدون اشتیاق، خیلی کسل کننده است. گاهی زندگی بسیار بی رحم است و 
قادر است ما را در یک چشم برهم زدن، زیر چرخ های سنگین خود له کند. گاهی برای 
یک زن بسیار دشوار است تا بار مشقت هایی که متحمل می شود را سبک کند و به 
اموری که حقیقتا از آن لذت می برد، بپردازد. اما اگر یک زن از شعله های شور و هیجانش 
غفلت کند به موجودی منفعل بدل خواهد شد. یک زن اگر زمانی را به خودش اختصاص 
 دهد و از آن زمان لذت برد به گوهر گرانبهای زندگی پی برده و شور و اشتیاقی برای گذر 
عمر خواهد یافت. یک زن اگر که از فرصت هایی که زندگی در اختیارش قرار می دهد، به 
درستی بهره مند گردد، شایسته تحسین همسرش و اطرافیانش خواهد بود. می خواهید 
که دلیلش را بدانید؟ شور و هیجان واگیردار است. تلاش یک نفر برای تحقق رویاهایش، 

زیباترین تجربه بشر در طول تاریخ است.
2. مهربانی و شفقت

یک زن بی عاطفه، شاید خودش را دوست داشته باشد و از خودش راضی باشد، اما آیا 
دیگران هم دوستش خواهند داشت؟

 فقط کافیست تصور کنید. اگر کسی عاجز از دوست داشتن دیگران باشد، چه کسی 
او را دوست خواهد داشت؟ مادر، همکار، مشاور و یا دوست فرقی ندارد که کدام از اینها 
هستید، شفقت و مهربانی جزء لاینفک همه این زنان است، که در عین حال پایه های 
رابطه را مستحکم می کند. به همین دلیل زنان خودخواه و مشهور که تصویرشان با آن 

همه نقش ونگار روی جلد مجله ها نقش بسته، برای اکثر مردان جذاب نیستند.
واقعیت این است که زنی که خودش را دوست بدارد، بیش از دیگران لایق دوست 
داشته شدن از سوی دیگران و دوست داشتن دیگران است. این همان زیبایی حقیقی 
است که می توان به آن بالید و البته از اعماق وجود یک زن نشآت می گیرد. عشق 

ورزیدن و راه و رسم عاشقی، ارزش یک زن را تعیین می کند، نه مضایقه آن از دیگران!
3. خرد و اندیشمندی

افسانه ای در فرهنگ غربی می گوید: زنان زیبا، باهوش نیستند. در واقع، این پندار 
غالب، حکمی دوپهلوست، چون اشاره ای ضمنی به نازیبا بودن زنان باهوش است. این 
یک سناریوی دو سر باخت است. اگر زنی تمام وقت خود را صرف جذابیت و زیبایی خود 
کند، پیشرفتی حاصل نخواهد کرد و اگر فقط خود را وقف تحصیل علم کند، از زیبایی 
و جذابیت غافل می شود. زنی که وقتی را به پرورش ذهنش اختصاص ندهد، همچون 

نویسنده ای است که وقتی برای خواندن کتاب ندارد.
 هر انسانی بدون خرد و اندیشه، همچون فریادی است که می گوید: "نیازی نیست که 
من جهان را درک کنم، جهان باید من را درک کند!" اما کار دنیا به همین سادگی ها 
نیست. گرچه جذابیت و زیبایی فقط در کسب دانش و حقیقت خلاصه نمی شود اما برای 
ادامه هستی، ضروریست. معرفت کلید اختیار و قدرت است و اختیار و قدرت کلید جاذبه!

4. حس سرزندگی و نشاط
هیچکس به افراد افسرده علاقه ای ندارد. البته منظور این نیست که همیشه باید 
ساده لوحانه خوش بین بود. لحظاتی در زندگی هست که زنان هم درست مانند مردان، 
حس ناامیدی را تجربه می کنند. اما نکته اینجاست که حس ماجراجویی و قدرشناسی 

برای همه نعمت هایی که به ما ارزانی شده، بسیار جذاب تر از گرفتار روزمرگی شدن و 
زندگی را باری تحمیلی بر دوش تصور کردن است.

اگر یک زن به اندازه کافی سرزنده نباشد که با فرزندش بیرون رفته و تفریح کند یا 
آهنگ مورد علاقه اش را زیر دوش زمزمه کند، چه کسی رغبت می کند که او را همراهی 
کند؟ فرزندانش حتی جرات حرف زدن با او را نخواهند داشت و همسرش هم جرات 

نزدیک شدن به او را ندارد، متوجه منظورم که شدید؟
5. غلبه بر شکست ها و خستگی ناپذیری

برای یک زن هیچ چیز زیباتر از غلبه برمشکلات و شانه خالی نکردن از زیر بار سختی ها 
نیست. تفاوتی ندارد که این سختی در زمینه شغلی، ازدواج و یا سلامت جسمانی زن 
باشد! جهان عاشق زنان مبارز است. سوء تفاهم نشود.این به معنای درگیری دائم با 
دیگران و یا باورهای فمنیستی مطلق نیست. درگیری درباره شام مورد علاقه یا فیلم 
محبوبتان نه تنها زیبا نیست، که ابدا در شان   غلبه بر شکست ها به معنی کنترل کردن 
دیگران یا از کف دادن اختیار نیست. بدین معناست که زندگی هیچ گاه قادر به شکست 
یک زن نخواهد بود مگر اینکه خودش مغلوب شدن را بپذیرد. زیبایی واقعی برای یک 

زن آن است که، هیچ شکستی او را از پای درنیاورد و مغلوبش نکند.
6.جرات و اعتماد به نفس

حال که صحبت از زیبایی شد، باید از افتخارات شما صحبت کنیم. البته بین فخر 
فروشی و اعتماد به نفس از زمین تا آسمان تفاوت است. فخرفروشی، عامدانه از خود 
تعریف بیجا کردن واز خود متشکربودن است، تا جایی که دیگران او را از خودراضی 
می نامند. تعریف و تمجید از خود برای جلب توجه دیگران، فقط خودخواهی نیست 
بلکه امری ناپسند است. اما اعتماد به نفس، چیزی فراتر از تعریف و تمجید از خود و 
جلب توجه دیگران به چهره، نوع صحبت و افکار و اعمال ما است. اعتماد به نفس، مایه 
افتخار یک زن است. زنی که افتخاراتش و اعتماد به نفسش وابسته به تعریف و تمجید 
و جلب توجه دیگران نیست، بسیار جذاب تر از زنی است که دست به هر کاری می زند 

که تاییدش کنند.
۷. نیرو و انرژی

در نهایت، مهمترین خصوصیت یک زن زیبا که به طور خلاصه متاثر از تمام عوامل 
بالاست، انرژی است. زنی که سرزندگی بی نظیری برای زندگی دارد، همچون بت، باید 

پرستیده شود. باید مجسمه اش را از سنگ یا حتی از برنز که دوام طولانی تری دارد، 
ساخت. زنی که با تلاش بسیارآرزوهایش را تحقق می بخشد، دلسوز و مهربان است، 
عاقل و فهیم است و در عین حال دلیر و قوی، شکست ها مانعی برای پیشرفت او نخواهد 
بود و ارزش وجودی خود را می شناسد، در نهایت نیرو و انرژی درونش روح حیات را به 

اطرافیانش و چیزهای اطرافش می دمد، زیبای حقیقی است.
مسئولیت خانواده ها در حفظ ادبـیات بـومی 

در شرایطی که تکنولوژی های دنیای مدرن بیش  از پیش انسان امروز را از فرهنگ 
بومی خود دور می کنند، برخی پژوهشگران نسبت به وقوع این اتفاق هشدارهایی جدی 
می دهند. علی نوری عضو هیئت علمی دانشگاه لرستان هم یکی از این افراد است. او 
تأکید دارد که بی توجهی به ادبیات بومی، منجر به فراموشی آن و ازسویی آسیب به 

ادبیات فارسی و فراتر از آن، ایجاد اختلال در فرایند هویت یابی می شود. 
 اختلال در هویت یابی

نوری با اشاره به اینکه لزوم ادبیات بومی از جنبه های مختلف قابل بحث است، می گوید: 
اطلاع نداشتن از ادبیات بومی در فرایند هویت یابی اختلال ایجاد خواهد کرد؛ چراکه 
بخشی از هویت ما به آگاهی از گذشته مان مرتبط است. نداشتن شناخت و اطلاع از 
ادبیات بومی، باعث می شود ما آمادگی ورود به دنیای معاصر را نداشته و اعتمادبه نفس 
پایینی داشته باشیم. ادبیات بومی زیرمجموعه، پشتیبان ادبیات فارسی است.این استاد 
دانشگاه معتقد است که رابطه ای تنگاتنگ بین ادبیات بومی و ادبیات فارسی وجود دارد و 
ادامه می دهد: ادبیات فارسی از لهجه و گویش های مختلف ایرانی اثر پذیرفته و مجموعه ای 
از ادبیات بومی است. اگر ادبیات بومی را نادیده بگیریم، به پیکره ادبیات فارسی لطمه وارد 
می شود؛ از همین رو بی توجهی روزافزون به ادبیات بومی را می توان یکی از چالش های 
پیش روی ادبیات فارسی دانست.وی تأکید می کند: حرکت به سمت دهکده  جهانی  شدن، 
باعث از بین رفتن هویت جوامع می شود و اگر این امر تحقق پیدا کند، بسیاری از ادبیات  
بومی نه تنها در ایران، بلکه در سایر کشورها از بین خواهد رفت؛ البته برعکس این 
اتفاق هم صدق می کند، به عنوان نمونه در مواردی تعصب نسبت به ادبیات بومی باعث 
غافل شدن از ادبیات فارسی شده است. این دو ادبیات منفک از یکدیگر نیستند و چنین 

تصوری از پایه غلط و اشتباه است.
راهکارهایی برای حفظ ادبیات اقوام

برای  مهم  پشتوانه ای  را  ایرانی  اقوام  ادبیات  لرستان،  دانشگاه  هیئت علمی  عضو 
ادبیات فارسی می داند و تأکید می کند که باید برای حفظ هر دوی آن ها تلاش کرد.

او توضیح می دهد: با راهکارهای مختلفی می توان درجهت حفظ ادبیات بومی تلاش 
کرد. برگزاری همایش ها و نشست های علمی و ارائه مقالات، نقش آفرینی رسانه ها و 
به خصوص صداوسیما در کمک به فراموش نشدن ادبیات بومی و تدریس این ادبیات در 
مدرسه ها و دانشگاه ها، از مهم ترین راهکارها است.نوری علاوه بر رسانه ها تأکید بسیاری 
به نقش خانواده ها درجهت حفظ این دو بخش از ادبیات دارد و می گوید: خانواده ها 
مسئولیت جدی درخصوص آموزش زبان و ادبیات قومی و مادری دارند. متأسفانه در 
جامعه امروزی فرزندان ما با ادبیات قومی مان بیگانه هستند و این قضیه نیز نشأت گرفته 
از خواسته والدین آن ها است. والدین به صرف اینکه در آینده ممکن است فرزندان شان 
کلمه ای را با لهجه ادا کنند، آنان را از ادبیات بومی و آنچه هویت اصلی شان است، دور 
کرده اند.وی در پایان ابراز امیدواری می کند که خوشبختانه طی چند سال اخیر توجه 
بیشتری به  ضرورت حفظ ادبیات بومی  شده و تصریح می کند: باوجود تمام نقدهایی 
که به این مسئله وارد است، می توان گفت که خوشبختانه چند سالی است که ما به 
خودمان آمده ایم و به این درک رسیده ایم که ادبیات بومی، جایگاه ارزشمندی دارد 
و نفس این درک خوب است؛ اما باید وارد عرصه عمل شد و هر دستگاه، خانواده و 
شخصی مسئولیت خود را در راه حفظ و ادبیات قومی و بومی بشناسد و در راه ترویج 

آن بکوشد.

نقش مفاهیمی مانند تعارف که به  معنای خوشامدگویی و 
احترام  و هدیه دادن به همنوعان است، برای برقراری و پیاده سازی 
واژه  این  با  مأنوس شدن  و  انکارناپذیر  آرام  و  امن  جامعه ای 

اعجازآمیز امری ضروری است. 

 تعارف، الگویی از آداب و معاشرت اجتماعی به وسیله هنجارهای 
گفتاری و رفتاری برای تقویت تعامل و صمیمیت بین اعضای 
جامعه براساس نیازهای نظام اجتماعی است. به  همین  دلیل 
برای برقراری نظم عمومی، مفهومی تعیین  کننده است؛ لذا با 

صرفنظر از نحوه بهره گیری از این عنصر تعیین  کننده، توجه به 
کارکردهای آن هنگام مراودات و نشست و برخواست های روزانه 
و سود جستن هدفمند از آن به منظور تنظیم روابط اجتماعی، 

می تواند به سامان بخشی و امنیت عمومی جامعه کمک کند.
اینکه افراد یک گروه یا یک اداره یا یک محله هنگام دیدار با 
همدیگر از رفتارهای مؤدبانه و صمیمانه استفاده کنند یا هنگام 
سرکشی و ملاقات به یکدیگر هدیه و کادو دهند، نمادهایی از 
یک تعارف اجتماعی را به نمایش گذاشته اند. این نوع حرکت های 
زیبا می تواند به روابط درون گروهی معنایی دیگر بخشیده و به 
آن ها عشق و محبت و مهرآفرینی را هدیه کند. در یک بررسی 
ساده می توان مشاهده کرد که بسیاری از اختلافات و درگیری ها 
و دورشدن افراد از یکدیگر به جهت کنارگذاشتن این اصل مهم 
از زندگی، یعنی تعارف اجتماعی رخ  داده است؛ یعنی به جای 
باهم بودن و ایجاد یک روابط شوق انگیز، بی هم بودن و تنفر 
را جایگزین ساخته اند. درحالی که اگر تماس های اجتماعی با 
پوششی نظیر کرامت و احترام به میدان بیاید، شرایطی جذاب و 

به  یادماندنی درجهت تثبیت و توسعه دوستی ها فراهم می شود.
تعارف اجتماعی برای اینکه به نتیجه مورد نظر نایل شود، 
باید از یکسری سلسله اصول تبعیت کرده و از آن ها به عنوان 
به  اینکه تعارف، خالصانه و  اول  نقشه راه خود استفاده کند؛ 
دور از ریا و دغل بازی باشد؛ چراکه تعارفات توخالی و بی اساس 
علاوه بر اینکه مشکلی را حل نمی کند، بلکه به شخصیت افراد 
نیز صدمه وارد کرده و فاصله ها را بیشتر می کند. این بخش از 
تعارف می تواند حامل گناهان و خطاهایی بزرگی همچون دروغ 

و فریبکاری و نهایتا انتشار و ترویج بی اعتمادی بوده که خود 
بزرگترین خطر برای امنیت به حساب می آید. دوم اینکه تعارفات، 
متعادل و همطراز باشد. به این شکل که احترامات و تشریفات 
بیش از ظرفیت و جایگاه افراد نباشد؛ زیرا چنانچه در انتخاب 
تمجید و تکریم یا مشایعت افراد، بیش انگاری یا کم انگاری صورت 
گیرد، اصل تعارف زیر سؤال رفته و ضمن اینکه جایگاه خود را 
از دست می دهد، ممکن است نوعی تردید یا تکبر غیرمتعارف 
را در شخص مقابل فراهم ساخته و نتیجه ای معکوس را ایجاد 
کند. سوم اینکه تعارفات باید از روش های اغراق آمیز و مبالغه گونه 
که باعث شکسته شدن عزت نفس افراد و گسترش مداهنه در 
جامعه می شود، به دور بوده و براساس اصول اسلامی و به جهت 
انتشار صمیمیت و برادری و نهایتا آسایش و لذت بردن از زندگی 
اجتماعی، پایه ریزی شده باشد. با اجرای تعارف اجتماعی باید 
هر دو طرف، یعنی تعارف کننده و تعارف شونده احساس پیروزی 
و عزتمندی داشته باشند و از این ابزار قدرتمند برای انسجام و 
برادری و تقویت پیوندهای انسانی و اخلاقی و درمان دردهای 
برابر نظر قرآن کریم در آیه 13 سوره  عاطفی استفاده شود. 
حجرات، همه انسان ها اعم از مرد و زن از یک پدر و یک مادر 
آفریده شده اند و باید به خوبی با همدیگر آشنا شوند. منظور این 
است که تمامی انسان ها به جز تقوا هیچ گونه افتخار و برتری بر 
یکدیگر ندارند و نباید با تصورات و تفکرات غلط از یکدیگر فاصله 
بگیرند؛ بنابراین تعارف به هنگام می تواند راهکاری برای برقراری 
برادری و تعاون باشد تا از آن طریق به دروازه های اطمینان و 

امنیت وارد شد.

اینگونه بدون آرایش زیبا باشید

تعارف اجتماعی 






